
Понеделник
23 август 2010, брой 159 (4970)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.53869    

+0.98%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27110    

     -0.97%
 Българска народна банка

Sofix: 389.11 

   -0.83%
Българска фондова борса

BG40: 110.91 

-0.95% 
 Българска фондова борса

Новини ▶ 6 
Електронен 
болничен лист 
трябва да намали 
измамите

Компании ▶ 8-9

Резултатите на 
“Пристанище Бургас” 
потопиха  
държавните портове

Предложението е на управителя 
на НОИ Христина Митрева

Пари и работа ▶ 15

Нова  
система  
ще оценява  
висшите 
училища

Новини  ▶ 6

40 млн. лв.  
ще спасят 
морето от 
режим  
на тока

Свят ▶ 11

Иран пусна 
първата  
АЕЦ в 
Близкия  
изток

Годината на умните

Продажбите на смартфони в 
България през 2010 ще бъдат два 
пъти повече от миналата година. 

Скоро всеки шести мобилен 
телефон в страната ще бъде от 

“умните”  ▶ 4-5 Илюстрация: 
Вихър Ласков
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Печеливш
джордж Сорос

Губещ
асен Христов

Инвеститорът Джордж Сорос е придобил 4% от фондо-
вата борса в Мумбай - Bombay Stock Exchange. Продавач е 
Dubai Financial, като Сорос е купил книжата чрез своя хедж 
фонд Quantum. Сорос е придобил дела за около 380 рупии, 
или 8.15 USD на акция, което означава, че делът, купен от 
инвеститора, излиза около 34 млн. USD.  
 Подробности на стр. 13

Акциите на „Еврохолд България”, където председател на 
НС е Асен Христов, се понижиха с 4.19% само в рамките 
на петъчната сесия. По позицията на холдинга бяха 
сключени 20 сделки, в които 12 948 лота смениха 
собственика си. Цената на затваряне се понижи до 0.891 
лв. за акция. На седмична база книжата изтриха 4.6% от 
стойността си.

Петък
20 август 2010, брой 158 (4969)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.52371

+0.34%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28360  

     -0.34%
Българска народна банка

Sofix: 392.38

    -0.73%
Българска фондова борса

BG40: 111.97

-0.57%
Българска фондова борса

Weekend ▶ 22-23

Рибните 
къщи 
стават все 
по-популярни

Новини ▶ 6

И ЧЕЗ обвини 
НЕК за 
проблемите в 
елмрежата

Компании и пазари ▶ 12-13

Износителите 
произвеждат с пълна 
мощност

Новини ▶ 7

Златарите 
предлагат 
акция 
“Накитите”

Компании и пазари▶ 11

“Интеркапитал” 
набра 2.4 млн. 
лв. на борсата 
във Варшава

Сто камиона
и малко оптимизъм

Спадът в продажбите на тежкотоварни автомобили беше ограничен от една-
единствена сделка между Renault Trucks и “Трейс”. Началото на строителството на 
участъци от магистрали донесе слаб оптимизъм за търговците, които очакват да 
запазят равнището на продажби от миналата година  ▶ 4-5

Мнения

По темата: „Лизингови-
те вземания намаляват 
с 21.4% през второто 
тримесечие”: НЕ.

Тодоров

По темата: „Желез-
ни амбиции”: Чудесен 
материал, заглавието в 
ДЕСЕТКАТА.

Читател

По темата: „Сто ками-
она и малко оптимизъм”: 
Тия продавачи са се наточи-
ли, ама някак си не виждам 
как една магистрала „Тра-
кия” ще изведе този пазар 
на плюс в близките години. 
Тия сто камиона на „Трейс” 
може да се ползват и после, 
един камион няма само една 
година трайност.

Стойко

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 БДЖ започва изпълне-
нието на програма за 
оздравяване, която 
включва съкращаване 

на разходите и промяна на 
структурата. В края на 
следващата година компа-
нията планира да покрива 
сама разходите си, а през 
2014 г. да излезе на печалба.

2 София 2.0: град на 
бъдещето - през 
следващите 20 
години столичната 

инфраструктура вече ще 
се моделира според изграде-
на дългосрочна визия. 

3 Австрийското 
дружество EVN и 
Националната елек-
трическа компания 

(НЕК) си прехвърлят вина-
та за претоварването на 
мрежата по морето.

Сенките по плажа
Бизнесменът Николай Банев 
има повод да бъде доволен. 
Прокурор потвърди, че събира-
нето на такса на пътя към плажа 
до комплекс „Русалка” е неза-
конно. Сега кметът на община 
Каварна Цонко Цонев трябва 
да реши с колко ще го глоби. И 
все пак Банев има повод да бъде 
доволен. 
Преди време общината била 
съборила и поставена на входа 
към плажа бариера, а преди дни 
кметът Цонев се закани отново 
на Банев с думите „I’ll be back”*. 
И въпреки това последният има 
повод да бъде доволен.

Покрай шумния спор на из-
ключително висок стил между 
двамата споменати за малко да 
пропуснем да забележим повода. 
В късния следобед в петък Ми-
нистерството на регионалното 
развитие и благоустройството 
съобщи, че „е създадена между-
ведомствена работна група, коя-
то да обсъди промените в Закона 
за устройство на Черноморското 
крайбрежие”. И някъде между 
другото е включено изречението 
„Обсъждат се и възможности за 
функционално категоризиране 
на плажовете.” На пръв поглед 
поредното съобщение за поред-
ната работна група, което може 

да остане незабелязано.
Само ден по-рано обаче уп-
равителят на Бургаска област 
Константин Гребенаров се изяви 
като автор на страниците на в. 
„24часа” със статията „Плажове 
има достатъчно и за всички”. 
Гребенаров подробно обяснява 
какво означава израза „функ-
ционално категоризиране на 
плажовете” - разделяне на пла-
жовете на такива, които може да 
бъдат затворени, и такива, които 
ще останат достъпни за всички. 
Ето затова Николай Банев има 
повод да бъде доволен въпреки 
заплашващата го глоба.

Регулацията на плажовете в 
България трудно може да бъде 
по-лоша от настоящата. Все 
повече български граждани вече 
посещават Гърция и виждат 
разликите. Затворените компле-
кси със собствени плажове също 
са факт в съседните държави. 
Изводът от всичко това е, че 
регулацията на българските 
плажове има нужда от промяна. 
Но преди всичко има нужда от 
публичност.
Въвеждането на възможността 
за затваряне на плажовете ще 
позволи на някои комплекси да 
предлагат по-качествен продукт 
и да привличат по-платежо-

способни клиенти. Това ще 
увеличи приходите им, ще нае-
мат повече и по-високоплатени 
служители, вероятно ще плащат 
и повече данъци. Това обаче е 
само едната страна. Повечето 
инвеститори в черноморския 
туризъм няма да останат довол-
ни от подобна промяна в закона 
по една много проста причина 
- плажовете в България са мно-
го малко в сравнение с броя на 
хотелите и туристите. Приви-
легията за едни представители 
на бранша ще ощети сериозно 
други.

Подобна промяна в закона пър-
во трябва да бъде подложена на 
публично обсъждане. Трябва да 
се чуят идеите, предложенията, 
опасенията, резервите. Непри-
ятното усещане в случая е, че 
тази идея вече е коментирана 
и разработена като конкретни 
предложения от някакъв тесен 
кръг просветени. Останалите са 
изненадани. Сянката на лобизма 
е видна и в този случай. Зато-
ва сега е време за публичност, 
защото подобни случки станаха 
прекалено чести при това упра-
вление.

* Ще се върна (англ.) - реплика на героя на Ар-

нолд Шварценегер от филма "Терминатор"

Въвеждането 
на възмож-
ността 

за затваряне на 
плажовете ще 
позволи на някои 
комплекси да 
предлагат  
по-качествен 
продукт, но 
сериозно ще ощети 
други

коментар

„функционално категоризиране на плажовете” на практика означава разделяне на плажовете на такива, които може да бъдат  
затворени, и такива, които ще останат достъпни за всички
▶
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цитат

Истината е, че и  
ветеринарните  

лекари са много, и говедата 
са малко

Число на деня

151.4 
млн. лв. е изплатило правителството на бизнеса през 

Българската банка за развитие към 19 август 2010 г.
▶

 Мирослав найденов, министър на земеделието и храните

Синьото лято на данъчните
Мрежата на паяка

Топло е. Хората са на 
почивка по морето. 
Данъчните също са на 
морския бряг, но не за 
да почиват, а да ловят 
нередовни платци към 
хазната. Тази година на 
Българското Черноморие 
хич не му върви, хем 
НАП са командировали 
служители от София, хем 
токът спира доста често. 

Да се готвят  
следващите
След операциите „Ресто-
рантьорите”, „Хотелиери-
те” и „Дискотеките” да-
нъчните подхванаха нова 
операция - „Паяците”. В 
Приморско ревизорите ус-
тановиха, че репатриращи-
те автомобили реализират 
много добри печалби, като 
за сметка на това крият 
обороти и нямат касови 
апарати.

Биляна Вачева
bvacheva@pari.bg

Снимка марина ангелова

Тайни клиенти  
в командировка
Данъчните прилагат всякак-
ви методи. Те дори  работят 
и под прикритие, прила-
гайки тактиката на тайния 
клиент. При пристигането 
си в Приморско ревизорите 
паркирали автомобила си в 
паркинг на една от глобе-
ните фирми. Платили два 
лева за престой, за сметка на 
това обаче получили касова 
бележка за 1 лев. Именно 
заради подобни изпълнения 
проверките ще продължат 

до края на активния сезон, 
заканват се от НАП.  

Сега наред е Приморско, 
но да се готвят и  другите 
градове по морето. Само за 
ден по Северното Черномо-
рие ревизорите от НАП със-
тавиха 57 акта за неиздаване 
на касови бележки. Глобени 
са собственици на ресторан-
ти и дискотеки във Варна, 
Кранево, Албена, Златни 
пясъци, курортен комплекс 
„Св. св. Константин и Еле-
на” и Балчик.

На кого е този номер
Друга операция, която 
НАП провежда по морето, 
е „Богаташите”. Данъчни-
те записват и номерата на 
луксозните автомобили. 
60 номера на скъпи возила 
вече са в черния списък на 
ревизорите за допълнителна 
проверка на доходите. 

Държавата ще си връща собствеността в пет ТЕЦ
Сделки за разваляне

"Паяците" в Приморско продължиха работа в събота и в неделя▶

Мярката е опит за 
спасяване на  
централите, които  
не покриват  
изискванията на ЕС

След като не успя да убе-
ди ЕС да отложи срока за 
влизане в сила на екологич-
ните изисквания за ограни-
чаване на вредните емисии 
от пет топлоелектрически 
централи (ТЕЦ), държава-
та сега ще се опита да ги 
върне обратно. Петте теца 
- „Бобов дол”, „Брикел”, 
„Марица 3”, „Сливен” и 
„Република-Перник”, про-
дължават да замърсяват с 
вредни емисии и това ще 
доведе до отнемането на 
комплексните им разреши-
телни до 2015 г.

отново държавни
Заплахата от спиране на 
тецовете наложи държа-
вата да започне проверки 
в Агенцията за приватиза-
ция и следприватизационен 
контрол дали е възмож-
но да развали договорите 
за приватизация. Според 
заместник-министъра на 
икономиката Марий Косев 
държавата не иска да загуби 
централите. А безотговор-
ността на техните собстве-
ници не трябва да лишава 
страната ни от тези мощно-
сти. Според екоминистъра 
Нона Караджова собстве-
ниците са имали достатъч-
но време да инвестират в 
сероочистващи инсталации. 
Ако централите продължат 
работата си в нарушение на 
законодателството на ЕС, за 

България може да започнат 
наказателни процедури.

отлагане
За да не загуби производ-
ствените мощности, Ми-
нистерството на икономика-
та, енергетиката и туризма  
(МИЕТ) изпрати в края на 
миналата година  писмо 
до Европейската комисия 
с искане да бъде отложен 
срокът за изпълнение на 
екологичните изисквания с 
две години. Отговорът на 
ЕК дойде през май и беше 
ясен - сроковете за работа 
на тези тецове няма да бъдат 
удължени след края на 2012 
г., ако не се извършат не-
обходимите модернизации. 
Едва сега, когато рискът тези 
мощности да бъдат спрени е 
реален, собствениците на те-

цовете обявиха, че започват 
изграждането на пречист-
ващи инсталации. Но дори 
да започнат сега, няма да 
завършат в дадения от ЕС 
срок. Собствениците на топ-

лоелектрическите централи 
са поискали удължаване на 
сроковете за експлоатация 
от ЕК, но това най-вероятно 
няма да стане. В началото на 
септември работа трябва да 

спре „Брикел”, чието състо-
яние е най-лошо. До 2014 г. 
трябва да бъдат изключени 
и втори и трети блок на 
„Бобов дол”.

   елина Пулчева

Снимка емилия коСтадинова



561
процента е очакваният ръст в
продажбите на устройства,
работещи с операционната
система на Google Android, до
края на годината

13-15
процента от всички телефони,
продадени в България до края
на годината, ще бъдат смартфони,
очакват мобилните оператори

Пазарни дялове 

Източник: DigitimesГрафика: Гриша Струнджев

Пазарни дялове 

Symbian

Android

Apple iOS

Blackberry

Windows Mobile

32.6%

13.8%

15.6%

15.0%

5.0% 57
процента ще бъде ръстът в
продажбите на смартфони до
края на годината, очакват
анализаторите от Digitimes

Symbian
е операционната система на Nokia. Компанията е
един от пионерите в областта на смартфоните, но
първите й устройства бяха фокусирани
върху бизнес потребителите

Android
е най�бързо растящата операционна система за
мобилни устройства в света. Неин създател е Google,
а на предимствата й залагат няколко водещи марки,
сред които Samsung, HTC, LG и т.н. Именно за това
и ръстът в употребата й през последната година
е толкова голям

Apple iOS
е операционната система, с която работи
най�продаваният смартфон в света � iPhone на Apple

Blackberry OS
е операционната система на канадската
Research In Motion, която доминира бизнес
сегмента със своето BlackBerry и мейл услугата,
която предлага устройството

Windows Mobile
е операционната система, претърпяла най�драстична
загуба на позиции през последните � години. От
една от водещите на пазара, тя се опитва да догони
останалите. Надеждите са, че това ще стане с
пускането на Windows Phone � в края на годината

Годината на умните
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Двойно повече смартфо-
ни ще бъдат продадени 
в България до края на 
годината, прогнозират 
мобилните оператори. В 
момента това е най-бързо 
развиващият се сегмент 
от пазара както у нас, 
така и по целия свят, но 
темповете на нарастване 
в България са доста по-
бързи, показват данните 
на анализатори. Причи-
ната за това е в ниския 
старт на пазара в страната 
и слабото присъствие на 
този сегмент до края на 
миналата година. След 
края на 2010 г. обаче и 
българският пазар ще уз-
рее и почти ще настигне 
развитите икономики в 
Западна Европа по про-
никване на смартфоните 
и като дял от общите про-
дажби. 

Разпределение
Смартфоните са най-бързо 
нарастващият сегмент от 
мобилни телефони, като 
техният брой се увеличава 
с около 50% на годиш-
на база, коментираха за 
в. „Пари” от „Виваком”. 
Делът на интелигентни-
те мобилни устройства 
в мрежата на оператора 
към момента е между 7 и 
8% от всички телефони, 
показва статистиката.

Още по-голямо е про-
никването на смартфони-
те в мрежата на „Глобул”. 
Към момента около 13% 

от клиентите ни използ-
ват подобни устройства, 
твърдят от оператора. 
Делът на смартфоните в 
мрежата на „МобилТел” 
нараства, като компани-
ята отчита постоянно по-
вишаващо се търсене на 
подобни модели. От най-
големия мобилен опера-
тор по брой потребители 
отчитат, че към края на 
2009 г. пазарният им дял 
е 4% от всички мобилни 
телефони, което е значи-
телно под средното ниво 
за света. Според данни на 
анализатори около 18% 
от всички мобилни апа-
рати в света към края на 
миналата година са били 
смартфони. 

очаквания
Прогнозите за продаж-
бите на смартфони и на 
трите компании през 2010 
г. са доста оптимистични. 
„През първото полуго-
дие на 2010 продадените 
смартфони приблизително 
се равняват на продажби-

Продажбите на смартфони в България през 2010 ще бъдат 
два пъти повече от миналата година. Скоро всеки шести 
мобилен телефон в страната ще бъде от „интелигентните”

те за цялата 2009 г. Очак-
ванията са резултатите в 
края на настоящата година 
да надхвърлят почти двой-
но тези от предходната”, 
коментират от „М-Тел”. 
Според „Виваком” ръстът 
в продажбите на смартфо-
ни е над 100% за първото 
полугодие на 2010 спрямо 
първата половина на 2009 
г. Очакваме този ръст да 
се запази до края на го-
дината, твърдят от опера-
тора, който преди година 
изкупи една от най-голе-
мите вериги за продажба 
на мобилни телефони у 
нас 2be. 

Това създава очакването 
за значително увеличение 
на пазарното присъствие 
на смартфоните като дял 
от общите продажби. Спо-
ред „М-Тел” към края на 
2010 г. около 10-15% от 
всички работещи в мре-
жата на оператора устрой-
ства ще са смартфони. 
Делът на потребителите 
ни, които ще използват 
смартфони към края на 
годината, ще е над 10%, 
коментират и от „Вива-
ком”. 

Причина
Сред причините за ръста 
на продажбите на този 
тип устройства е голямото 
внимание, което произво-
дителите отделят на този 
сегмент от пазара. Той бе 
единственият, отчел ръст 
в продажбите през мина-

лата година, и се радва на 
динамична експанзия от 
2007 г. насам. Преди малко 
повече от 3 години Apple 
представи своя iPhone, 
който беляза началото на 
експанзията на смартфо-
ните на потребителския 
пазар, който дотогава не 
бе особено заинтересован 
от този тип устройства 
заради високата им це-
на, големите им размери 
и слабото навлизане на 
интернет сред мобилните 
телефони. Или по-скоро 
заради високите цени за 
уебдостъп през мобилна 
мрежа. 

С навлизането на смарт-
фоните обаче произво-
дителите на този тип 
устройства и мобилни-
те оператори намериха 
взаимоизгоден печеливш 
модел. Продажбите на 
смартфони катализират 
използването на мобилен 
интернет, който е нов из-
точник на приходи за теле-
комите. Те от своя страна 
субсидират апаратите, за 
да стимулират потреби-
телите да купуват. И така 
печелят и производители, 
и оператори. „Разпрос-
транението на 3G услуги 
и потреблението на моби-
лен интернет продължава 
да расте. От друга стра-
на, в България, както и в 
много други страни има 
спад в приходите от гла-
сова телефония, което е 
нашият основен източник 

на приходи. Определено 
безжичният интернет е 
сред дейностите, които ще 
станат водещ източник на 
приходи за нас”, коменти-
рат от „Глобул”. 

изоставане
Доскоро българският па-
зар изоставаше значител-
но като проникване на 
смартфоните сред потре-
бителите. Ако тенденци-
ите за ръст в продажбите 
обаче се запазят, към края 
на 2010 г. пазарният дял 
на смартфоните в Бълга-
рия ще настигне този в 
по-развитите икономики. 
Според прогнози на ана-
лизаторите от Digitimes 
около 20.3% от всички 
продадени през тази го-
дина телефони ще бъдат 
„умни”, а ръстът в про-
дажбите ще бъде около 
57% до 280 млн. теле-
фона. 

Динамичното развитие 
на пазара е добър знак и 
за производителите, които 
започват да засвидетел-
стват специално внимание 
на пазара у нас. Така през 
миналата година HTC стъ-
пи официално в България, 
iPhone също се сдоби с 
официален дистрибутор 
в страната ни, а през ес-
ента се очаква и появата 
на iPhone 4 в мрежата на 
„Глобул”. Което означава 
още по-динамично разви-
тие на един така или иначе 
динамичен пазар. 

Христо Ласков
hlaskov@pari.bg

Операторите увеличават продажбите  
с по-евтин интернет
Мобилният 
достъп може да 
измести гласовата 
комуникация като 
източник на приходи

Атрактивни тарифи за мо-
билен интернет достъп. 
Това е основното оръжие, 
с което мобилните операто-
ри се опитват да увеличат 
продажбите на смартфони 
и да катализират ръст в 
използването на трансфе-
ра на данни през мрежите 
си. И успяват и в двете си 
начинания било то заради 
добрите оферти, или за-
ради органичния ръст на 
пазара. И трите телекома 
отчитат главоломен ръст 

на трафика през мрежите 
си, който може да измести 
дори гласовите разговори 
като източник на проходи. 

Постижения
За последните пет години 
до края на 2009 г. „Глобул” 
отбеляза почти 300% ръст 
в потреблението на услуги 
за пренос на данни. От 
оператора коментират, че 
това е една от услугите, „от 
които очакваме да бъдат 
сред основните източници 
за приходи”. За това и от 
оператора продължават да 
развиват 3G мрежата си, 
която в момента покрива 
над 50% от територията на 
България. Ръстът в преноса 
на данни в мрежата на „М-

Тел” е 150%, а увеличението 
при броя на клиентите, 
ползващи трансфер на 
данни през смартфон, 
е 80%. От „Виваком” 
отчетоха трицифрен ръст 
в употребата на мобилен 
интернет през миналата 
година .  „Мобилният 
интернет все още генерира 
относително малки приходи 
в сравнение с приходите, 
които генерират гласовите 
услуги,  но неговото 
значение като генератор 
на приходи непрекъснато 
се увеличава”, казват от 
оператора.

Катализатор
Освен източник на прихо-
ди за мобилните операто-

ри интернет трафикът е и 
катализатор на продажби-
те на смартфони. Затова 
и в началото на лятото се 
появиха първите тарифи 
с неограничен достъп до 
мрежата, които се предла-
гат и със смартфони. 

Планираме да стиму-
лираме потребителите 
ни да купуват смартфони 
чрез предлагане на все 
повече услуги с данни и 
мултимедия съвместно 
с местни и международ-
ни партньори, казват от 
„Виваком”. От „Глобул” 
предлагат различни або-
наментни програми с 
включени пакети данни, 
сред които е Web&Talk, 
който обещава на практи-

ка неограничен интернет 
трафик. Подобно пред-
ложение има и „М-Тел” с 
техния Surf&Talk, който 
също дава опция за нео-
граничено сърфиране на 
мрежата. И двата опера-
тора обаче ограничават 
скоростите на сърфиране 
след достигане на опре-
делен брой предплатени 
мегабайти трафик. 

Сред другите инициа-
тиви, които предприемат 
част от операторите, е 
популяризирането на ед-
на от основните функции 
на смартфоните - прило-
женията за тях. Пример 
е конкурсът за Android 
приложения на „М-Тел” 
Application Factory.



561
процента е очакваният ръст в
продажбите на устройства,
работещи с операционната
система на Google Android, до
края на годината

13-15
процента от всички телефони,
продадени в България до края
на годината, ще бъдат смартфони,
очакват мобилните оператори

Пазарни дялове 
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Пазарни дялове 

Symbian

Android

Apple iOS

Blackberry

Windows Mobile

32.6%

13.8%

15.6%

15.0%

5.0% 57
процента ще бъде ръстът в
продажбите на смартфони до
края на годината, очакват
анализаторите от Digitimes

Symbian
е операционната система на Nokia. Компанията е
един от пионерите в областта на смартфоните, но
първите й устройства бяха фокусирани
върху бизнес потребителите

Android
е най�бързо растящата операционна система за
мобилни устройства в света. Неин създател е Google,
а на предимствата й залагат няколко водещи марки,
сред които Samsung, HTC, LG и т.н. Именно за това
и ръстът в употребата й през последната година
е толкова голям

Apple iOS
е операционната система, с която работи
най�продаваният смартфон в света � iPhone на Apple

Blackberry OS
е операционната система на канадската
Research In Motion, която доминира бизнес
сегмента със своето BlackBerry и мейл услугата,
която предлага устройството

Windows Mobile
е операционната система, претърпяла най�драстична
загуба на позиции през последните � години. От
една от водещите на пазара, тя се опитва да догони
останалите. Надеждите са, че това ще стане с
пускането на Windows Phone � в края на годината
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Аndroid поведе в 
глобалната надпревара 
Операционната 
система на Google 
расте най-бързо и в 
България

С 561% ще се увеличат 
продажбите на телефоните, 
работещи с операционната 
система на Google Android, 
до края на 2010 г., показват 
данните на анализаторите 
от Digitimes. Като причина 
за огромния ръст се сочи 
фактът, че софтуерът на 
търсачката се използва от 
едни от най-големите про-
изводители в света като 
Sony Ericsson, Samsung, 
HTC и др. В България този 
тип устройства също се 
радват на бърз ръст и вече 
окупират второто място по 
пазарно присъствие, както  
и на глобално ниво. 

Статистика
Въпреки това мобилните 
оператори не са едино-
душни кой точно е лидер 
сред операционните систе-
ми в мрежите им. Според  
„М-Тел” на първа позиция 
е BlackBerry, а Android се 
нарежда на второ място по 
популярност. От компани-
ята коментират успеха на 
канадските устройства с 
факта, че промоцират ак-
тивно устройствата и пред-
лагат различни модели за 
различни вкусове. 

Безспорен лидер на 
пазара е Nokia и тяхна-
та операционна система 
Symbian, показват данни-
те на „Виваком”. Разбира 
се, новите предложения на 
LG, Samsung и Motorola с 
Android започват да заемат 
все по-голям дял в продаж-
бите на телефони, твърдят 
от компанията.

очаквания
Прогнозите на Digitimes 
са, че до края на годината 
Android ще продължи да се 
радва на най-голям интерес 
от страна на потребителите. 
Очаква се, че сред най-
успешните производители 
ще бъдат Samsung и LG 
Electronics, съответно вто-
рият и третият най-големи 
производители на телефони 
в света. Според анализато-
рите те ще отделят все по-
вече внимание и ресурси 
на Android заради попу-
лярността, на която се 
радва операционната 
система сред потре-
бителите. 

Делът на Android 

се е уве-
личил от 5% през 
2009 до 13.8% за 
първата половина 
на 2010 г. До края на 
годината той трябва 
да стигне 24.5% от всички 
смартфони по света, което 
обаче няма да му помогне 
да превземе лидерската по-
зиция от Symbian на Nokia. 
И все пак до края на годи-
ната ще бъдат продадени 

общо 55 млн. устройства. 
Всъщност единствено 

телефоните с Android ще 
продължат да увеличават 
пазарното си присъствие 
за сметка на конкурентите 

си, смятат анализа-
торите. 
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40 млн. лв. трябва да вложи 
НЕК за нов далекопровод от 
Айтос до Слънчев бряг, под-
станция в курорта, кабели и 
за отчуждителни процедури. 
За далекопровода ще отидат 
7 млн. лв., за подстанцията 
- още 10, и други 15 млн. лв. 
за ремонт на съществуващи-
те далекопроводи. Остана-
лите по груби сметки около 
8 млн. лв. трябва да стигнат 
за отчуждаване на земи. Ре-
шението за инвестицията 
беше взето в петък вечерта, 
след като вицепремиерът и 
финансов министър Симеон 
Дянков се срещна с шефове-
те на EVN и НЕК, областния 
управител на Бургас и пред-
ставители на бизнеса. 

Стъпка втора
„След като ни бъде показано 
трасето на далекопровода от 
главния инженер на НЕК, 
ще събера на среща кметове-
те, от чиито населени места 
трябва да се отчуждават зе-
ми”, каза за в. „Пари” об-
ластният управител на Бур-
гас Константин Гребенаров. 
Според него трябва да бъдат 
направени промени в Закона 
за държавната собственост, 
за да става отчуждаването 
бързо и лесно. Законът оба-
че беше променен миналия 
месец по предложение на 
правителството. Чрез изме-

ненията му се улесни отчуж-
даването на частни имоти за 
изграждане на национални 
обекти, но не е ясно дали 
далекопроводите може да 
минат в тази категория.

Затлачването
„За отчуждаването на земите 
им трябва да се плати по 
пазарни цени, а собствени-
ците се опитват да извиват 
ръцете на държавата”, ко-
ментира Мария Михалева, 
изпълнителен директор на 
курортния комплекс „Слън-
чев бряг”. Според нея те 
са само една от причините 
курортът да не е достатъчно 
добре подсигурен електри-
чески. По думите й липса 
на желание от предишна-
та власт и пренасочване на 
парите за отчуждавания са 
затлачили проблема от 2004 
г. досега. 

Без претенции
Въпреки 30-часовото спира-
не на тока в „Слънчев бряг” 
заради две едновременни 
аварии собствениците на 
хотели нямало да поискат 
обезщетения нито от НЕК, 
нито от EVN. „Няма нищо 
чудно в това. Обезщетение се 
иска при законово основание 
за това. При нас токът беше 
спрял 30 часа, а по закон, за 
да поискаме такъв вид ком-

40 млн. лв. спасяват 
морето от режим на тока
Областният управител на Бургас и кметовете ще обсъждат как да 
направят отчуждаването на земи по-бързо

Електронен болничен лист трябва да намали измамите
От здравните 
заведения документът 
ще отива директно в 
НОИ

Националният осигурите-
лен институт (НОИ) започ-
ва постепенно да въвежда 
електронен болничен лист. 
“Ще се намали значително 
както ръчният труд на лич-
ните и болничните лекари 
и ще се ограничат възмож-
ностите за злоупотреби”, 
съобщи управителят на 
НОИ Христина Митрева.

Проблемът с фалшивите 
болнични излезе на преден 
план, когато през зимата 
дейностите на много фирми 
бяха намалени драстично 
и някои работодатели са 
карали подчинените си да 
излизат в болнични, а не в 
отпуск. Целта на мениджъ-
рите е била да спестят от 
заплати. Това беше и една 
от причините за промяна 
на Кодекса за социално 
осигуряване. Според нея в 
първите 3 дни болничните 
се плащат от работодателя, 
но на база 70% от средно-
дневното възнаграждение, 
а от четвъртия ден нататък 

НОИ плаща 80 на сто от 
заплатата. 

Нововъведението - 
факт до една година
“Подготвяме нов вид бол-
ничен лист, който да може 

да се подлага на електронно 
сканиране. След време ще 
въведем електронен болни-
чен лист, който директно да 
идва в НОИ от джипито или 
от болничното заведение 
и да се обработва много 

по-бързо”, обясни Христи-
на Митрева. По думите й 
нововъведението трябва да 
стене факт до една година. 
Когато заработи електрон-
ният болничен лист, той ще 
постъпва директно в НОИ 

С въвеждането на електронните болнични очакваме злоупотребите с болнич-
ните да намалеят с 15-20%, смята управителят на Нои Христина Митрева
▶

и ще се съкрати срокът на 
изплащането му. Според 
управителя на НОИ с тази 
мярка нарушенията в изда-
ването на болнични ще се 
намалят с 15-20%.

“Общопрактикуващите 
лекари подкрепят идеята 
за създаване на електронен 
болничен лист. Дори иска-
ме да се създаде електронно 
досие на всеки пациент, до 
което да имат достъп както 
личните лекари, така и спе-
циалистите. Това може да 
стане много лесно, защото 
всеки лекар изпраща своя 
отчет до РЗОК”, комен-
тира д-р Любомир Киров, 
председател на Национал-
ното сдружение на общо-
практикуващите лекари. 
По думите му досиетата и 
болничните листове трябва 
да са включени в електрон-
ната здравна карта. 

Кой и кога боледува
Освен че планира създаване 
на електронни болнични 
листове, НОИ през след-
ващия месец ще въведе и 
регистър за болничните. 
Създаването му беше поис-
кано от работодателските 
организации. В него ще има 

данни кой лекар е издал 
листа, името на пациента, 
срокът на болничния лист и 
фирмата работодател. “Ако 
в една фирма с 40 души 
персонал 20 са едновре-
менно в отпуск, значи нещо 
не е наред”, обясни Григор 
Димитров от Българската 
стопанска камара. 

Успоредно със създаване-
то на електронния регистър 
на болничните листове ще 
се въведе и втори регистър. 
“Той ще е за лекарите и за 
здравните заведения, от 
които се издават най-много 
болнични листове, т.е. над 
средния брой за определен 
регион, защото ние сле-
дим и заболеваемостта”, 
обясни Христина Митрева. 
Тя каза, че от НОИ следят 
нивата на заболеваемост, 
на заетост, на доходите в 
отделните области. Така 
от института се опитват да 
разберат каква е причината 
за повишения брой болнич-
ни от дадена област - дали 
е високата безработица, 
ниските заплати, или пък 
наистина повече хора са 
боледували.

Красимира Янева
Елена Петкова

пенсация, прекъсването на 
електрозахранването трябва 
да е продължило поне 48 
часа. Бих водила дело, ако 

има смисъл, а не просто за да 
вдигам шум”, каза за в. „Па-
ри” председателят на Съюза 
на частните собственици в 

Слънчев бряг Елена Ивано-
ва. Според нея курортът едва 
ли ще има чак такъв мал-
шанс, че бъдещото четворно 

захранване на Слънчев бряг 
с ток да аварира по едно и 
също време. 

Красимира Янева

снимки марина ангелова
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Пореден туроператор фантом 
беше глобен от държавата
Проверките на КЗП в 
ресторанти и хотели 
по морето продължа-
ват  

Въпреки кризата стотици 
хора не се отказаха от по-
чивката си в България или в 
чужбина, но голяма част от 
тях останаха недоволни или 
измамени от туроператори, 
хотелиери, ресторантьори и 
търговци. В края на седми-
цата Комисията за защита 
на потребителите (КЗП) 
глоби с 30 хил. лв. поредния 
туроператор и затвори офи-
са му. Казусът - фирма “Ми-
сис Интернешънъл” ООД 
(Misys International) е посо-
чила на сайта си невалиден 
лиценз. Междувременно 
във временните приемни 
на КЗП по морето са по-
стъпили около 70 сигнала 
на потребители, свързани с 
ниска хигиена в заведения-
та, липса на цени и грамажи 
в менютата, подвеждаща 
информация за категорията 
на хотелите и т.н. Вече има 
затворени заведения и на-
ложени актове (вж. карето), 
а проверките продължават с 
пълна пара.

Туроператорът 
фантом
Туроператори фантоми 
често предлагат пътувания 
до екзотични дестинации, 
констатират от КЗП. Та-
къв е случаят и с “Мисис 
Интернешънъл”. От сайта 
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Статистика
Проверките на 
КЗП

служителите на КЗП са 
наложили 25 администра-
тивни мерки след напра-
вените от тях проверки 
още в началото на летния 
сезон, съобщиха от инсти-
туцията.

В разгара на сезона за два 
дни са проверени 60 рес-

▶

▶

торанта, като 20 от тях 
са били затворени заради 
констатирани нарушения.

Глоби от 500 лв. до 10 хил. 
лв. са били наложени на 142 
търговци на туристиче-
ски услуги.

Проверени са над 1000 
сергии, на които се прода-
ват различни промишлени 
стоки. От тях 280 са гло-
бени за това, че стоките, 
които продават, са без 

▶

▶

етикет или с некоректно 
посочени цени. Други 10 са 
глобени за това, че предла-
гат опасни стоки.

Общо при 3 търговци е 
установена нелоялна тър-
говска практика. сред тях 
е аквапарк между кк “слън-
чев бряг” и Равда, който е 
рекламирал над 57 услуги, а 
впоследствие се оказва, че 
те са не повече от 30.

През тази седмица 

▶

▶

предстои принудително 
изземване от сергиите 
на сапуни, имитиращи 
храни, както и на запал-
ки с необичайно големи 
размери и други, които 
наподобяват хранителни 
продукти. Оказва се, че 
по морето се продават 
запалки, които не само 
изглеждат, но миришат 
като вафли и шоколад, 
споделят от КЗП.   

Личните лекари недоволстват от промените 
в изискванията за профилактични прегледи
Пестенето на пари ще 
се отрази на здравето 
на хората, казват 
докторите

След като фармацевтите се 
разделиха за промените в 
Наредба № 28 за аптеките, 
и общопрактикуващите ле-
кари надигнаха глас срещу 
нормативен документ. Те не 
са съгласни с предложените 
от здравното министерство 
промени в Наредба № 39 от 
2004 г., която регламентира 
профилактичните прегледи 
и диспансеризацията.

Как се пестят 
близо 3 млн. лв.
В официално писмо, изпра-
тено до здравния министър 

Анна-Мария Борисова и 
медиите, те остро крити-
куват намаляването на це-
ната за изследванията на 
кръв. “Сега провежданите 
изследвания на кръв при 
профилактичен преглед се 
заплащат 5.72 лв. Предла-
ганите от вас са 2.75 лв.” 
Тези изследвания дават в 
пъти по-малко информа-
ция и не показват риска от 
сърдечносъдови заболява-
ния, пише председателят 
на сдружението на личните 
лекари д-р Любомир Киров. 
Според него това ще доведе 
до спестяване на около 2 
или 3 млн. лв., но за сметка 
на здравето на хората.

Личните лекари се въз-
противиха и срещу текст 
в документа, който гласи, 

че хората над 65 години 
трябва да се подлагат всяка 
година на изследване за 
пълна кръвна картина. В 
същото време по-младите 
са длъжни да си правят 
такива изследвания само 
веднъж на 5 години. Според 
тях тази периодичност на 
прегледите за различните 
възрасти няма да показ-
ва реалното състояние на 
здравето на пациентите.

Хаос
Предложените промени ще 
доведат до хаос в системата 
и ще откажат пациентите да 
се подлагат на профилак-
тични прегледи, казват от 
организацията на личните 
лекари. По-важно е да се 
помисли за оптимизиране 

на лабораториите, което все 
още не е направено. Спо-
ред докторите трябва да се 
направи обстоен анализ на 
предлаганите медицински 
услуги. В момента просто се 
наливат пари, без да се знае 
за какво качество на лече-
нието отиват те, пише още в 
писмото си д-р Киров.

Сдружението настоя-
ва Анна-Мария Борисова 
публично да обясни пол-
зите, които пациентите и 
личните лекари ще имат 
от промените в наредбата. 
Те искат също здравният 
министър да се срещне с 
представители на общо-
практикуващите доктори и 
да обсъди с тях промените 
в подзаконовия акт.

Елена Петкова

Акция
Над 10 хотела 
не отговарят на 
звездите си

През миналата седмица 
служители на Комисията 
за защита на потреби-
телите (КЗП) са прове-
рявали дали хотелите по 
Черноморието отгова-
рят на категоризацията 
си. “Разполагаме с пред-
варителна информация, 
че около 10 обекта със 
сигурност не отговарят 
на изискванията”, комен-
тира за в. “Пари” предсе-
дателят на КЗП Дамян 
Лазаров. сред високока-
тегорийните хотели 
има такива, при които 
е констатирано, че 
нямат фризьорски салони 
въпреки изискването. 
салонът за хранене е с по-
малко места, отколкото 
е постановено в закона, 
не се спазват изисквания, 
като например смяна на 
спалното бельо и др.

Проверките на КЗП са 
установили и че голяма 
част от хотелите са 
пълни, но в официалния 
регистър са отразени 
само 1/3 от гостите.

▶

▶

Списъци
Проверете тук

http://www.tourism.
government.bg/files/
info_tour/file_288_bg.xls 
- списък с лицензираните 
туроператори

http://www.rta.
government.bg/listlic/
mp.html - списък с фир-
мите с международни 
лицензи за превоз на 
пътници

http://www.rta.
government.bg/listlic/
ip.html - списък с фирми-
те с вътрешни лицензи 
за превоз на пътници

▶

▶

▶

в менютата не е отбелязана цена или грамаж - това е едно от сравнително 
честите оплаквания на туристите по Черноморието пред служителите от 
Комисията за защита на потребителите снимКа емиЛия КОстаДинОВа

▶

общопрактикуващите лекари не са съгласни па-
циентите да бъдат подлагани на по-евтини кръвни 
изследвания

▶

лиценз още от 2004 г., т.е. 
не от 4, а от 6 години. 

Денкова разказва, че е 
имала намерение да подно-
ви лиценза на фирмата си. 
По думите й той е бил загу-
бен, след като са изтървали 
административни срокове 
за пререгистрация във връз-
ка с промени в Закона за 
туризма. След наложената 
санкция и затварянето на 
офиса на туроператора по 
закон фирмата не може да 

кандидатства за лиценз за 
срок от една година. Денко-
ва обаче обмисля дали да не 
създаде нова туроператор-
ска фирма. “Към настоящия 
момент няма пречка това 
да се случи, стига новата 
фирма да отговаря на усло-
вията, поставени в закона”, 
коментират от МИЕТ.

Подобен случай вече има-
ше през миналата година. 
Лицензът на туроператора 
“Вени Тур 7” бе отнет, след 

на компанията става ясно, 
че тя предлага почивки в 
Дубай, Йордания, Гърция, 
Турция, о. Бали и др. “От 
четири години не сме ра-
ботили като туроператор. 
Офертите ги публикувахме, 
за да проверим дали ще 
има интерес към подобни 
дестинации”, коментира за 
в. “Пари” Анни Денкова, 
управител на “Мисис Ин-
тернешънъл”. Тя разказва, 
че през последните четири 
години е продължила да ра-
боти в сферата на туризма, 
но като екскурзовод. От 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма (МИЕТ) направи-
ха справка за в. “Пари”, 
според която фирмата е без 

като компанията остави 240 
души без хотелска резер-
вация в Турция и те бяха 
принудени да се върнат в 
България на собствени раз-
носки. Впоследствие обаче 
собственичката на фирма-
та остана в туристическия 
бранш, като “прероди биз-
неса си” в туроператора 
“Феникстур”. Последният 
обаче дори работеше без 
лиценз и след нови потре-
бителски сигнали управи-
телката Венета Груйчева 
пак бе санкционирана.

внимание, мамят ви
От КЗП съветват потреби-
телите, преди да правят ре-
зервация, да проверят дали 
туроператорът има лиценз 
в официалния регистър. 
Добре е да се направи про-
верка и за лиценза на пре-
возвача (вж. карето). При 
подписването на договора 
невинаги се вписват всички 
необходими реквизити, пре-
дупреждават от комисията. 

Понякога туроператорите 
мамят клиентите си, като не 
посочват конкретното място 
за нощувка. Впоследствие 
може да се окаже, че опре-
делението “близо до Вене-
ция” е на 100 км от Венеция 
и на туристите няма да им 
остане много време за оби-
колка на забележителности-
те, дава като пример Дамян 
Лазаров, председател на 
КЗП. Не се обявява броят 
на храненията и местата за 
хранене. Потребителите по 
принцип трябва да получат 
информация и към кого да 
се обърнат, ако искат да 
предявят рекламация. 

Дарина Черкезова
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Само терминалът във 
Варна е увеличил 
приходите си
 Силен ръст на загубата на 
“Пристанище Бургас” ЕАД 
доведе до голямо повише-
ние и на общия отрицате-
лен резултат на държавните 
портове. Това показват из-
численията на в. “Пари” на 
база публикуваните отчети 
на компаниите с над 50% 
държавно участие. Данните 
се публикуват на сайта на 

Пристанищата ще получават средства по програма “Транспорт”

Компании 
и пазари

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Отчет
Ръст в 
резултатите 
на “Монбат”
“Монбат” АД е реали-
зирало на индивидуал-
на база през юли 2010 г. 
нетни приходи от продаж-
би за 12.6 млн. лв. Това е 
ръст от 33% в сравнение с 
юли на 2009 г. 

Обобщените данни за 
първите седем месеца 
на 2010 г. сочат, че дру-
жеството е реализирало 
нетни приходи от продаж-
би за 94 млн. лв., което 
представлява ръст от 68% 
в сравнение със същия 
период на 2009 г. 
Реализираната печалба на 
“Монбат” на индивиду-
ална база за юли 2010 г. е 
1.8 млн. лв., което пред-

ставлява увеличение от 
22% в сравнение с    юли 
на 2009 г.  
Според обобщените 
данни за първите седем 
месеца на 2010 г. дру-
жеството е реализира-
ло печалба в размер на 
12.6 млн. лв., което пред-
ставлява увеличение на 
печалбата от 38% в срав-
нение със същия период 
на 2009 г. 
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Резултатите       на “Пристанище Бургас” потопиха държавните портовеБългарските пристанища за 
първи път ще може да усвоя
ват средства по Оперативна 
програма “Транспорт”, нау-
чи в. “Пари”. Досега проек-
тите, които се финансираха 
по оперативната програма, 
не предвиждаха инвести-
ции във водния транспорт 
и инфраструктура. 

Бенефициент по програ-
мата ще е държавно пред-
приятие “Пристанищна ин-
фраструктура”, а контролен 
орган е Министерството на 
транспорта, информаци-
онните технологии и съ-
общенията (МТИТС). В 

проектите за евросубсиди-
ране ще участват портовете 
в Бургас, Варна, Лом и 
Русе.

Договорени
Повече яснота за проек-
тите, които ще може да се 
реализират до края на го-
дината, ще има в началото 
на следващия месец. Спо-
ред председателя на пар-
ламентарната Транспортна 
комисия Иван Вълков с 
Брюксел са договорени 64 
млн. EUR за пристанищна 
инфраструктура, а 30 млн. 
EUR вече са отпуснати и се 

очакват проекти за тях. 
Константин Константи-

нов, изпълнителен дирек-
тор на пристанище Лом, 
каза, че портът е изгот-
вил вече два проекта, с 
които ще кандидатства за 
финансиране по опера-
тивната програма. Дали 
изготвените планове за 
усвояване на европейски 
средства може да бъдат 
включени в програмата, 
зависи от това каква фаза 
на подготовка са достигна-
ли. Приоритетни са проек-
тите в понапреднала фаза 
на изготвяне.

Четири порта 
кандидатстват 
за европарите

одобрени
Четири проекта вече са 
одобрени и включени във 
финансовите разчети на 
ОП “Транспорт”. Това съ-
общиха от пресцентъра на 
МТИТС. За тях предстои да 
бъдат проведени общест-
вени поръчки и да започне 
реалното им изпълнение. 
Общата им индикативна 
стойност е близо 8 млн. 
EUR. С европейски пари 
трябва да бъде направена 
модернизация на приста-
нище Русезапад. Сред одо-
брените проекти е планът 
за мониторингова система 

за състоянието на прис-
танищата по река Дунав. 
Пари ще бъдат вложени в 
повишаване на условията 
за сигурност на корабопла-
ването по морските приста-
нища. Около 2.5 млн. EUR 
ще бъдат насочени към съз-
даването на геоинформаци-
онна система за управление 
на пристанищната инфра-
структура. Това означава 
поефективно да бъдат кон-
тролирани сградите, които 
са под управление на пор-
товете, и площите, които се 
намират около тях. 

николета Цветкова
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Резултатите       на “Пристанище Бургас” потопиха държавните портове
финансовото министерство.

резултати
Общата загуба на приста-
нищата във Варна, Бургас, 
Русе, Лом и Видин в края на 
юни тази година е 10.2 млн. 
лв. Повишението е 500% на 
годишна база, тъй като за 
шестмесечието на 2009 г. 
дружествата бяха с 1.7 млн. 
лв. обща загуба. И петте ком-
пании са еднолична собстве-
ност на държавата чрез Ми-
нистерството на транспорта, 

информационните техноло-
гии и съобщенията. Общите 
приходи на петте компании 
са се понижили с 2.65% и за 
януари - юни тази година са 
малко над 41 млн. лв.

Единственото предприя-
тие на загуба е това в Бур-
гас. Отрицателният финан-
сов резултат на порта за 
полугодието на 2010 г. е 13.5 
млн. лв., което е 308% ръст 
на годишна база. Според 
данните в отчета причина 
за голямата загуба е силният 

ръст на разходите, записа-
ни в графата “Отрицателни 
разлики от промяна на ва-
лутни курсове”. Показате-
лят е нараснал 8.5 пъти на 
годишна база до 14.9 млн. 
лв. Основният валутен риск 
пред компанията е свързан с 
промяна на японската йена, 
се казва в доклада за дей-
ността на бургаския порт. За 
първите шест месеца япон-
ската валута е поскъпнала с 
18% спрямо българския лев. 
Към 30 юни 2010 г. йената 

е с 20% по-скъпа от лева 
спрямо 30 юни 2009 г., по-
казват сметките на база офи-
циалните курсове на БНБ. 
Така финансовите пасиви 
на бургаското пристанище, 
които са правителствен за-
ем, деноминиран в йени, са 
се увеличили с 12.8 млн. лв. 
до 68.4 млн. лв.

печеливши
Останалите четири държав-
ни пристанища излизат на 
печалба през първите шест 

месеца. Най-силно е пови-
шението на порта във Варна, 
който увеличава положител-
ния си резултат 3 пъти до 2.7 
млн. лв. в края на юни 2010 
г. Ръст отчитат и приходите, 
които се повишават с 6.4% 
до 22.8 млн. лв.

Печалбата на “Пристанище 
Видин” ЕООД се е увеличи-
ла с 23.8% до 52 хил. лв. При-
ходите на компанията обаче 
се свиват с 20.8% на годишна 
база до 485 хил. лв.

Пристанищата в Лом и 

Русе отчитат спад на печал-
бата и приходите си. Обо-
ротът на русенския порт 
за първите шест месеца на 
2010 г. е 3.4 млн. лв., като 
се понижава с 23.4% на 
годишна база. Печалбата 
на дружеството намалява с 
26.4% до 402 хил. лв. При-
ходите на “Пристанищен 
комплекс Лом” ЕАД в края 
на юни са 1.2 млн. лв., или 
с 24.7% по-малко спрямо 
същия период на 2009 г. 

атанас Христов

Сделка 
“Алма Тур” 
изплати 
облигациите си
Туристическият хол-
динг “Алма Тур БГ” АД 
е изплатил предсрочно 
цялата главница по еми-
сията облигации, показ-
ва съобщение от банката 
довереник ОББ, публи-

кувано на БФБ. Емитен-
тът е погасил предсроч-
но цялата непогасена 
главница, дължимата 
лихва за периода, както 
и законна лихва за заба-
ва, уточняват от дове-
реника. Главницата по 
дълговите книжа беше 
4 млн. EUR, като спо-
ред последното решение 
на общото събрание на 
облигационерите “Алма 

Тур” трябваше да плати 
на 16 август 500 хил. 
EUR от нея. Туристиче-
ското дружество обаче 
се възползва от опция, 
която му дава право да 
плати цялата главница. 
Ръководството на Бъл-
гарската фондова борса 
вече прекрати регистра-
цията на книжата и тър-
говията с тях спря от 18 
август. 

Резултат
Печалбата на 
“Медика” се 
повишава с 65%
Производителят на превър-
зочни материали “Медика” 
АД отчете с 64.8% по-висо-
ка консолидирана печалба 
за полугодието на 2010 г., 
показва отчетът на компа-
нията, публикуван на БФБ. 

Положителният финансов 
резултат на дружеството се 
повишава до 585 хил. лв., а 
в края на юни 2009 г. беше 
355 хил. лв. Продажбите на 
“Медика” се свиват с 8.2% 
на годишна база и за пър-
вите шест месеца на 2010 
г. са 6.4 млн. лв. Общите 
приходи на компанията са 
6.5 млн. лв., което е спад 
от 8.5% спрямо полугодие-
то на 2009 г. Най-добри са 

продажбите на вътрешния 
пазар, се казва в доклада за 
дейността на дружеството. 
Това е компенсирало зна-
чителния спад на износа, 
уточнява ръководството на 
“Медика”. Мажоритарен 
собственик на “Медика” 
е “Доверие Капитал” АД, 
което има 83.49% от капи-
тала. Синият чип “Софар-
ма” АД притежава 9.27% 
от акциите. 
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“Виваком” официално 
се раздели с 50% от НУРТС
Един от водещите 
играчи в цифровиза-
цията вече официално 
е 50% собственост на 
офшорка, свързана с 
Цветан Василев

БТК се раздели официал-
но с 50% от Национал-
ното управление “Радио 
и телевизионни станции” 
(НУРТС), съобщиха от 
компанията. Сделката за 
продажбата на половина-
та от дружеството, което 
ще бъде един от основите 
играчи в цифровизацията 
на радио- и телевизионния 
сигнал в България, вече е 
вписана в Търговския ре-
гистър. Новият собственик 
на 50% от НУРТС е реги-
стрираната в Кипър оф-
шорна компания Mancelord 
Limited, представлявана в 
България от инвестицион-
ния фонд “Бромак”. Той от 
своя страна е управляван 
от изпълнителния директор 
на КТБ Цветан Василев. 
Фондът притежава и 57% 
от банката.

планове
Обявената през април сдел-
ка предвижда отделянето на 
НУРТС в ново дружество - 
НУРТС България, което да 
е поделено поравно между 
БТК и Mancelord Limited. 
Според Търговския регис-

тър обаче фондът е едно-
личен собственик на ка-
питала на новооснованата 
компания. Освен 50% от 
НУРТС в активите й влиза 
още българското предста-
вителство на словашката 
компания “Тауърком”, ко-
ято притежава 2 от общо 6 
лиценза за изграждане на 
мултиплекси у нас. Офи-
циалната стойност на сдел-
ката не бе обявена, но от 
увеличението на капитала 
на новосъздаденото дру-
жество става ясно, че е 57 
млн. EUR. Именно чрез тях 
ще се излъчва цифровият 
сигнал на телевизии и ра-
диа след 2012 г.

Плановете на новите соб-
ственици са да превърнат 
НУРТС в основен играч в 
този процес, който според 
експерти така или иначе не 
може да мине без участието 
на компанията. Най-голя-
мото й предимство е вече 
изградената инфраструкту-
ра, която обхваща над 800 
обекта на територията на 
страната. В момента тя е и 
единствената, която може 
да разпространява телеви-
зионен сигнал у нас. 

задължение
Според изискванията на ЕС 
до 2012 г. всички телевизии 
и радиа в България трябва 
да се излъчват в цифров 
формат. За да стане това, 
Комисията за регулиране 

Отличните резултати 
на гигантите Dell 
и HP се дължат на 
подновяването на 
техника от фирмите 

Компютърните гиганти Dell 
Inc. и Hewlett-Packard Co. 
разсяха притесненията на 
инвеститорите, че лошите 
икономически резултати 
в САЩ и в Европа ще за-
сегнат силно търсенето на 
техника. Точно обратната 
тенденция се забелязва в 
резултатите на двете ком-
пании. Според ръководите-
лите на Dell и HP добрите 
данни се дължат най-вече 
на масовото подновяване 
на компютърната техника 
от страна на бизнеса. То-
ва компенсира известното 
забавяне на търсенето от 
потребителите.

Притесненията на анали-
заторите за пазара на ком-
пютърна техника се появи-
ха през миналата седмица, 
когато изпълнителният ди-
ректор на Cisco Systems Inc. 
Джон Чембърз предупреди, 
че именно IT секторът ще 
е сред най-засегнатите от 
несигурността на амери-
канската икономика.

Лидерът
По данни от финансовия 
отчет на HP за периода 
май - юли нетната печалба 

се е увеличила до 1.77 млрд. 
USD, или 0.75 USD  на ак-
ция, срещу 1.67 млрд. USD 
за същия период на 2009 г. и 
0.69 USD на акция. Предва-
рителните прогнози на ана-
лизаторите достигаха до 1.08 
USD на акция. Приходите за 
този период също са нарас-
нали повече от очакваните 
предварително 30.4 млрд. 
USD. Те са скочили до 30.7 
млрд. USD, след като година 
по-рано са били 27.6 млрд. 
USD. За цялата 2010 г. от HP 
очакват нетна печалба от 4.5 
USD на акция и приходи от 
порядъка на 125.3 до 125.5 
млрд. USD, което е малко 
повече от предварителните 
прогнози на анализаторите 
от Reuters.

Конкуренцията
При Dell Inc. постигнатите 
резултати също изненадаха 
приятно. Според официал-
ните данни нетните прихо-
ди на компанията са се уве-
личили с 16% през второто 
тримесечие на фискалната 
година, водени от масовата 
подмяна на техника, която 
бизнесът е предприел.

Това изведе печалбата на 
втората по големина фирма 
за производство на ком-
пютри до 545 млн. USD, 
или 0.28 USD на акция. 
За същия период на 2009 
г. постигнатият резултат 
достигна 472 млн. USD, 

или 0.24 USD на акция. 
Приходите са скочили с 
22% до 15.5 млрд. USD от 
12.8 млрд. USD. Резултатът 
надвишава и прогнозира-
ните от анализаторите 15.2 
млрд. USD. Все пак акции-
те на базираната в Тексас 
компания се сринаха с 2.8% 
до 11.7 USD в петък.

ръководен  
проблем
Независимо от добрите фи-
нансови резултати на HP им 
остава да решат още един 
голям проблем, а именно 
намирането на достоен за-
местник на досегашния гла-
вен изпълнителен директор 
Марк Хърд.

За петте години, откакто 
е на този пост, той успя да 
изведе компанията отвъд 
производството на персо-
нални компютри и принтери 
и да добави нови дейности 
като аутсорсинг и произ-
водство на системи за ком-
пютърни мрежи. Също така 
той осигури на компанията 
20 млрд. USD от различни 
придобивания и оптимизира 
сериозно разходите й. По 
негово време бяха съкратени 
50 хил. работници, като в 
момента на щат са 300 хил. 
служители.

оставка
Марк Хърд подаде остав-
ка на 6 август, след като 

Компютърният пазар се съвзема въпреки лошите прогнози

на съобщенията издаде 6 
лиценза за изграждане на 
т.нар. мултиплекси - устрой-
ства, които смесват сигна-
лите на няколко телевизии 
и ги превръщат в цифров 
сигнал. От тях 4 бяха спече-
лени от латвийската “Хану 
про”, която ще отговаря и 
за разпространението на 

БНТ и БНР. От компанията 
признаха, че най-вероятно 
ще използват инфраструк-
турата на НУРТС, за да из-
градят и своите мултипле-
кси, тъй като иначе би било 
невъзможно да се справят 
навреме. От друга страна, 
и инвестицията в изгражда-
нето на мултиплекс е около 

100 млн. EUR, срещу които 
може да се излъчват между 
6 и 10 канала. 

Новите собственици на 
НУРТС също планират да 
инвестират в компанията, 
за да могат да я превърнат в 
“конкурентен играч на паза-
ра на дигитално разпръсква-
не в България и в доставчик 

на мултиплекс услуги в на-
ционален мащаб”. 

Сделката беше одобре-
на последователно от Ко-
мисията за регулиране 
на съобщенията (КРС) и 
Комисията за защита на 
конкуренцията (КЗК) през 
юни.  

Христо Ласков

от управителния съвет на 
компанията поискаха то-
ва. Причината беше пов-
дигнатото обвинение в 
сексуален тормоз спрямо 
Джоди Фишър, служител-
ка във фирмата. Разследва-
нето срещу Хърд започна 
на 29 юни след оплакване 
на Фишър, а резултатите 
показаха нарушение при 
стандартите на HP за ръко-
воденето на бизнеса, но не 
и за сексуален тормоз.

предизвикателство
Според анализаторите 
именно сега е моментът 
компанията да докаже пред 
Уолстрийт, че може да се 
справи с предизвикател-

ството и без Хърд, тъй като 
финансовите резултати, ко-
ито фирмата обяви, са из-
цяло дело на бившия ръко-
водител и неговата работа 
в компанията. Откакто той 
подаде оставка на 6 август, 
акциите на компанията се 
сринаха с 12%, което зали-
чи близо 13 млрд. от акти-
вите на акционерите.

агенция
За намирането на нов из-
пълнителен директор от HP 
разчитат на Spencer Stuart 
Inc. Търсенето ще бъде во-
дено лично от изпълнител-
ния директор на агенцията 
Джеймс Китрин. В момен-
та временно длъжността в 

HP изпълнява Кати Лесяк, 
която преди това беше гла-
вен финансов директор. 

Сред спряганите за пос-
та кандидати са шефът 
на отдела за персонални 
компютри Тод Брадли и 
изпълнителните вицепре-
зиденти Дейв Донатели и 
Ан Ливърмор. Външни-
те предложения са Стив 
Милс от International 
Business Machines Corp. 
и Рик Стърм, който ог-
лавява EMA. Другата 
възможност е Рей Лейн - 
бивш главен оперативен 
директор на Oracle Corp. 
и настоящ управляващ съ-
дружник в Kleiner Perkins 
Caufield&Byers.

 нУрТС вече официал-
но е само наполовина 
собственост на БТК. 
останалите 50% от дру-
жеството бяха прехвър-
лени на близка до банкера 
Цветан Василев компа-
ния  

снимка марина ангелова

▶

57
▶ млн. EUR е 
стойността 
на сделката за 
продажбата на 50% 
от нУрТс
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Иран пусна първата  
АЕЦ в Близкия изток
Иран вече е първата близ-
коизточна държава, която 
произвежда атомна енергия. 
След 15 години отлагания и 
забавяния на проекта руската 
компания строител „Роса-
том” пусна електроцентрала-
та в Бушер в действие в съ-
бота. Това засилва позициите 
на Москва като посредник 
между Запада и Техеран, 
коментират наблюдатели.

На тържествената цере-
мония по откриването на 
централата присъстваха ди-
ректорът на иранската Ор-
ганизация за ядрена енергия 
Али Акбар Салехи и дирек-
торът на руската федерална 
агенция за атомна енергия 
„Росатом”, изградила цен-
тралата, Сергей Кириенко. 
Завършвайки тази тежка 
задача, Русия безусловно 
доказва обвързаността си с 
поетите задължения, каза 
Кириенко при откриването.

Иранската ядрена централа 
в Бушер не представлява 
никаква заплаха, съобщиха 
от американското минис-
терство на външните работи. 
Проектът доказва, че Иран 
няма нужда да обогатява 
сама уран, посочиха още от 
ведомството. Далеч по-остро 
беше посрещната новината 
от Израел, чието външно ми-
нистерство определи стар-
тирането на централата като 
„неприемливо”. „Не може 
една страна, която по толкова 
открит начин нарушава меж-
дународните споразумения, 
да се ползва от продуктите 
на ядрена енергия”, посочват 
от Израел.

Германският бизнес 
предупреди, че 
икономиката не е 
готова да премине 
само на възобновяема 
енергия
Известни германски бизнес 
фигури настояха Берлин да 
се откаже от предсрочното 
закриване на атомните елек-
троцентрали в страната. В 
открито писмо те заявиха, 
че икономиката не може 
автоматично да премине 
на възобновяеми енергий-
ни източници и че все още 
се нуждае от централи на 
въглища и ядрено гориво, 
съобщи Associated Press. 
Отлагането на затваряне-
то на атомните мощности 
беше обещано от канцлера 
Ангела Меркел, но прави-
телството все още не е взе-

ло окончателно решение.

Негативен ефект
„Предсрочното закриване 
ще унищожи милиарди ев-
ро капитал”, се посочва в 
писмото. Това ще се отра-
зи негативно на околната 
среда, на икономиката и на 
гражданите на страната, 
смятат бизнесмените. През 
есента правителството се 
очаква да разгледа проме-
ни в отдавна подготвяното 
затваряне на 17-те атомни 
електроцентрали в страната 
до 2021 г. По принцип на-
гласите са, че срокът трябва 
да бъде ревизиран. 

Не съществува обаче 
единно мнение колко по-
дълго след това трябва да 
работят централите. Спо-
ред министъра на околната 
среда удължаването трябва 
да е с осем години. Други 

обаче смятат, че централите 
трябва да работят най-мал-
ко 15 години повече. Тази 
позиция се подкрепя и от 
енергийния бизнес. Самата 
Меркел, която е физик по 
образование, все още не е 
казала какви са виждания-
та й. По принцип тя смя-
та атомната технология за 
мост към по-широкото из-
ползване на възобновяема 
енергия. Според бизнеса 
обаче зелената енергия все 
още е доста скъпа.

имена
Сред бизнес ръководители-
те, подписали писмото, при-
състват имената на главни-
те изпълнителни директори 
на най-голямата германска 
банка Deutsche Bank, на 
националната железопътна 
компания Deutsche Bahn, на 
химическия производител 

BASF, на фармацевтичната 
компания Bayer и на вери-
гата магазини Metro, както 
и на ръководителя на Фе-
дерацията на германската 
индустрия. Сред подписите 
се вижда и името на ме-
ниджъра на националния 
отбор по футбол Оливиер 
Бирхоф, както и шефовете 
на четирите компании, ко-
ито управляват атомните 
електроцентрали в Герма-
ния.

По-късното затваряне на 
централите ще бъде като 
компенсация за оператори-
те, на които им предстои да 
плащат нов данък. Наскоро 
германското правителство 
обяви намеренията си да 
събира по 2.3 млн. EUR 
годишно от налога върху 
атомните мощности, с ко-
ито да се попълва бюджет-
ният дефицит.

Меркел под натиск да отложи 
закриването на атомни централи

След 15-годишно забавяне на проекта руската „Росатом” най-накрая пусна първата иранска атомна  
електроцентрала снимка reuters

▶

Предимство
В същото време подкрепата 
за санкциите дава на Мос-
ква още едно предимство. 
Забраната за износ на енер-
гоизточници от Иран като 
част от наложените меж-
дународни ограничения не 
позволява на Техеран да 
участва на пазара на приро-
ден газ най-вече в Европа, 
където Русия държи 25%. 
Така Москва елиминира 
ключов конкурент, тъй ка-
то Иран е четвъртият по 
големина производител на 
петрол и има вторите по го-
лемина залежи на газ след 
Русия. Дори самото под-
държане на напрежението в 
региона е от полза за Русия, 
тъй като това държи цените 
на петрола високи и бло-
кира достъпа на ирански 
газ до световните пазари, 
коментират анализатори.

обогатяване
Не атомната електроцен-
трала на Иран е това, което 
притеснява западния свят. 
И САЩ, и партньорите им 
признават правото на стра-
ната да използва атомна 
енергия за граждански це-
ли. Те обаче не са съгласни 
Техеран да обогатява уран, 
който може да се използва 
за оръжия. 

Ако на Техеран му трябва 
обогатен уран за производ-
ството на електричество, 
както официално твърди, за 
него е много по-лесно да го 
внася от Русия, отколкото 
да го произвежда, посочват 
и анализатори.

Електроцентралата в Бушер ще засили позициите  
на Русия като геополитически играч

Ангела Меркел гледа на атомната технология като 
на мост към зелената енергия снимка bloomberg

▶

Договор
Русия подписа договор на 
стойност 1 млрд. USD за 
атомната електроцентрала 
в Бушер през 1995 г. За-
вършването на проекта се 
забави заради спорове по 
плащането и съмненията 
за други ядрени проекти на 
Иран. „Руснаците искат да 
пуснат Бушер, за да покажат 
на света, че дори и в трудни 
условия те могат да изпъл-
няват ангажиментите си”, 
смята вицепрезидентът на 
Иран Али Акбар Салехи.

„Росатом” ще осигурява го-
ривото за електроцентралата 
и ще приема изразходвано-
то гориво под контрола на 
Международната агенция 
за атомна енергия. Техно-
логията в Бушер не може да 
се използва за военни цели, 
дори и ако властите искаха 
да го направят, казват руски 
специалисти. Според наблю-
датели иранското правител-
ство ще се опита да използва 
електроцентралата, за да 
покаже на хората колко е 
напреднала икономиката.

влошаване
Отношенията между Ру-
сия и Иран се влошиха 
през юни, след като пре-
зидентът Дмитрий Мед-
ведев призова страната да 
прекрати „безотговорното 
си поведение” и подкрепи 
санкциите на ООН срещу 
Техеран. Те бяха въведени 
заради съмнения, че стра-
ната разработва програма 
за ядрени оръжия. Това 
предизвика коментар от 
иранския президент Мах- 
муд Ахмадинеджат, който 

заяви, че страните, които 
помагат на САЩ да оказват 
натиск върху Иран, ще бъ-
дат смятани за „врагове”. 
Завършването на централа-
та сега обаче се очаква да 
затопли връзките им и да 
даде преднина на Москва 
като геополитически играч. 
„Докато съществува иран-
ският проблем, Западът ще 
има нужда от Русия”, казва 
ръководителят на Центъра 
за изучаване на съвреме-
нен Иран Раджаб Сафаров 
пред Bloomberg. 
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7200 7275
Калай LME USD/т 20740 20850
Олово LME USD/т 2065,5 2092
Цинк LME USD/т 2032 2088,5
Алуминий LME USD/т 2143 2131
Никел LME USD/т 21475 21530
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2110

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1225,8 1226,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,41 18,45
Платина LME USD/тр.у. 1533,4 1538
Паладий LME USD/тр.у. 480,1 483,1
Родий LME USD/тр.у. 2075 2125

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,96 76,13
Брент ICE USD/б 75,5 75,87
Газьол ICE USD/т 639,75 645,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,33 4,35
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 639 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 269,70
Царевица Yellow CBT USD/т 167,41
Ечемик Feed ASX USD/т 290,44
Памук No.2 NYBOT USD/т 1861,33
Какао  NYBOT USD/т 2891,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3952,82
Соя No.2 ICE USD/т 379,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 557,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 23.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	20.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,56 1127,4

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	20.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0231	лв. 1.0078	лв. 1.0180	лв.	 	0,87	% 4,31	%

Сентинел	-	Рапид 1,1761	лв. 1,1761	лв. 2,65	% 	4,14	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	19	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36638 -0,00536

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,73684 0,05160

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46768 -0,01626

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,48721 0,02008

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,26605 0,02207

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,88546 -0,00318

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62506 0,00000

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,38778 0,00422

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,97912 0,01835

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68389 0,00129

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,00011 -0,06345

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71556 0,01655

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,29820 0,01220

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,80194 0,02100

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29987 0,00041

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76130 0,00000

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,20596 -0,00319

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,89704 0,02051

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45584 -0,02162

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08200 -0,00174

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,41403 0,02297

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,91291 -0,06591

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,62699 -0,00110

РУСКА РУБЛА RUB 100 5,02527 0,02197

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06396 -0,00814

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13224 0,00451

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,88116 0,05243

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01433 -0,00037

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,53869 0,01498

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09126 -0,00639

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1885,79000 13,95000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 23.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	19/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,158214 € 1,181378 € 1,152423
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,879924 € 0,897522 € 0,875524

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,837036 € 0,853777 € 0,832851

Цените са валидни за поръчки, подадени на 16/08/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	23/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,137234 лв. 1,137234 лв. 1,137234 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 23/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.4865 12.4337 8.6803
321.7204 N/A 12.3910 8.6504
323.3234 13.3734 N/A 8.6078
323.3234 13.3734 12.3300 N/A

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7617 4.7855 4.9522 4.7617  4.6665   -7.53% 15.51% -10.31% -24.99% 21.01.2008
фонд в акции 6.7173 6.7509 6.9860 6.7173  6.5830   -5.17% 14.25% -5.29% -14.32% 23.01.2008
високодоходен 10.1359 10.2879 10.5413 0.0000  0.0000   0.76% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2783    2.2783    -8.59% 27.73% -12.86% -56.62% 12.11.2007
балансиран 2.7074    2.7074    -8.98% 24.40% -12.79% -49.93% 12.11.2007

паричен пазар 11.2234  11.2178  11.2010 11.2122 11.2122 11.2178 4.43% 0.12% 7.00% 6.35% 06.10.2008
балансиран 10.7905  10.7368  10.6294 10.6831  0.0000 0.25% 4.33% 2.41% 3.93% 06.10.2008
фонд в акции 10.0201  9.9702  9.8206 9.8705  0.0000 -3.02% 8.67% -1.42% -0.16% 06.10.2008
             
балансиран 13.5309    13.3969    -0.18% 5.99% 4.09% 6.44% 14.12.2005
фонд в акции 7.8852    7.8071    -6.80% 11.42% -9.42% -4.83% 01.03.2006
фонд в акции 4.8840    4.8356    -17.39% 12.77% -13.95% -16.05% 21.06.2006
фонд в акции 7.7735    7.5471    -4.71% 12.77% 3.58% -10.49% 05.02.2008
фонд в акции 11.3875    11.0558    7.74% 12.33% 12.89% 4.03% 05.02.2008
паричен пазар 11.9625    11.9625    5.45% 0.21% 8.86% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.0088    80.7253  81.0088  -2.32% 1.93% -2.69% -5.07% 20.11.2006
фонд в акции 47.5370    47.2993  47.5370  -8.40% 3.09% -11.21% -14.01% 20.11.2006
фонд в акции 63.1264    62.8108  63.1264  -8.43% 4.27% -2.66% -12.81% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.2063    95.7591    -6.02% 3.23% -5.36% -1.01% 04.01.2007
балансиран 79.1713    77.9925    -5.12% 2.11% -5.83% -7.59% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30513    1.30253    4.41% 0.83% 6.64% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.06586    1.05948    -1.25% 4.88% 0.24% 1.29% 01.12.2005
фонд в акции 0.73613    0.72520    -5.83% 10.57% -3.17% -6.81% 01.03.2006
фонд в акции 0.73005    0.72569    -0.53% 1.88% 1.67% -12.10% 07.03.2008
ниско рисков 1.04711    1.04397    2.07% 0.38% 3.69% 3.46% 07.05.2009

балансиран 101.0572    100.0516    -2.12% 7.52% -0.55% 0.12% 07.12.2005
балансиран 106.8328    105.7698    -3.13% 6.38% -3.08% 1.38% 06.03.2006
фонд в акции 86.1170    84.8348    -4.93% 10.78% -2.27% -1.58% 20.06.2005
паричен пазар 121.4039    121.4039    5.68% 0.56% 7.15% 7.15% 31.10.2007
ниско рисков 93.5392    93.1655    3.61% 2.67% -3.05% -2.63% 01.02.2008
ниско рисков 105.9609  105.8550  105.5374  105.8550  3.36% 1.25% 4.91% 5.12% 01.07.2009

балансиран 4.5980     4.5704     -6.50% 8.55% -3.14%*** 4.51% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9387  0.9340  0.9317   0.9271     -11.79% 14.43% -12.66%*** -5.83% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7718     17.6478     -5.12% 8.90% -8.40% 10.28% 28.09.2004
фонд в акции 11.0998    10.9454     -9.05% 12.81% -14.09% 2.14% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2234     1.2053     -5.58% 14.14% -1.67% 2.22% 10.05.2004
фонд в акции 0.7663     0.7550    9.83% 21.69% 30.78% -6.99% 04.10.2006
фонд в акции 0.9693     0.9550    10.55% 21.89% 6.48% -1.67% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.2336  130.0390  129.7794    3.04% 3.29% 5.21% 6.25% 04.05.2006
балансиран 14.3550  14.3550  14.2129    -4.61% 8.29% -5.77% 2.12% 17.12.2004
фонд в акции 0.7393  0.7320  0.7248    -1.33% 15.52% -1.31% -7.21% 04.05.2006
             
балансиран 791.0950    785.1766    1.44% 5.75% 8.32% -9.24% 09.05.2008
фонд в акции 710.2775    704.9637    0.18% 7.08% 9.02% -12.77% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2384    11.2384    3.39% 1.80% 6.20% 2.60% 30.01.2006
балансиран 116.9256    116.9256    -2.58% 5.90% -0.32% 1.75% 30.01.2005
фонд в акции 6.4955    6.4955    -7.78% 12.54% -3.34% -9.04% 30.01.2006
фонд в акции 10.0313    10.0313    -0.37% 2.48% 1.57% 0.20% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.7620    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5142  0.5116  0.5090    -2.33% 7.70% -3.20% -21.64% 19.11.2007
балансиран 0.7434  0.7408  0.7382    -0.41% 3.55% 0.48% -10.34% 19.11.2007
ниско рисков 0.9916  0.9901  0.9886    2.82% 1.25% 5.06% -0.36% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
кконсервативен 1.2579  1.2560  1.2541   3.85% 0.28% 6.79% 5.28% 16.03.2006
консервативен 1.2817  1.2779  1.2741   4.57% 1.10% 8.13% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8619  0.8585  0.8551   -0.87% 4.64% 0.59% -3.39% 16.03.2006
фонд в акции 0.6319  0.6288  0.6257   -6.34% 8.57% -4.37% -9.94% 16.03.2006
балансиран 0.7286  0.7257  0.7228   -4.54% 5.25% -7.01% -11.94% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0272  1.0272  0.9758   N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1761    1.1761   2.65% 0.22% 4.14% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0231    до 90 дни  над 90 дни 0.87% 3.74% 4.31% 0.26% 12.09.2005
     1.0078  1.0180      

балансиран 7.3608    7.3608   -10.39% 10.68% -5.44% -6.62% 01.03.2006
фонд в акции 6.3709    6.3709   -9.12% 11.43% -4.41% -9.59% 01.03.2006
фонд в акции 2.9218    2.9218   4.18% 15.67% 8.65% -30.53% 05.04.2007
консервативен 10.4384    10.4384   0.09% 1.78% 1.66% 2.57% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7630 0.7592 0.7573 0.7517 0.7517 0.7555  0.7367 3.60% 12.92% 3.47% -6.50% 22.05.2006
фонд в акции 0.4175 0.4154 0.7573 0.4113 0.4113 0.4134  0.4031 0.07% 16.82% 5.57% -23.58% 02.05.2007
фонд в акции 103.6629  102.3894  101.6253    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.5983    320.1174    2.73% 0.24% 4.62% 7.17% 17.11.2003
ниско рисков 13.3069    13.2404    2.59% 2.75% 5.03% 6.34% 27.12.2005
балансиран 12.2079    12.0858    1.47% 5.82% 3.46% 4.38% 27.12.2005
фонд в акции 8.5226    8.4374    -1.16% 11.84% 0.83% -3.22% 07.09.2005
балансиран 20.7771    20.7771    2.45% 3.73% 3.79% 1.34% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4721    6.4397    -4.36% 5.66% -6.84% -12.63% 01.06.2007
балансиран 7.8395    7.8003    -3.72% 5.36% -5.33% -7.28% 01.06.2007
консервативен 11.5888    11.5599    6.58% 3.02% 10.32% 5.02% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1867    1.1630    -3.00% 5.82% -1.71% 4.46% 18.09.2006
балансиран 1.0371    1.0268    -0.38% 3.70% -0.55% 1.68% 10.06.2008

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“оБщИНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКтИВА”  15.10.2009 г. 11.5532 11.4666 6.56% 14.66%

ДФ	“оБщИНСКА	БАНКА	–	
БАлАНСИРАН”  15.10.2009 г. 11.6464 11.5882 7.48% 15.88%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 17, 18 и 19 август 2010 г.

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

18.08.2010	г.

157,56 156,79 156,03 155,64 153,72 153,72   
12,06 12,01 11,95 11,92 11,77 11,77   
87,41 86,98 86,56 86,13 84,86 84,86   
99,67 99,19 98,71 98,22 96,77 96,77   
768,41 764,68 760,95 757,22 746,03 746,03   
163,62 162,84 162,06 161,28 155,83 155,83   
79,32 78,94 78,56 78,18 76,27 76,27   
151,95 151,22 150,49 149,76 146,11 146,11   
301,61 300,18 298,74 297,30 287,25 287,25   
194,11 193,19 192,26 191,34 184,87 184,87   
229,92 228,82 227,73 226,63 218,97 218,97   
82,11 81,72 81,33 80,94 78,20 78,20   
238,16 237,03 235,89 234,76 226,82 226,82   
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Цената на 
златото 
отбеляза 

понижение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 1227.2 USD/
тр.у. Поскъпването 
на долара спрямо 
еврото се отрази не-
гативно върху стой-
ността на метала

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
загуби 183 пункта 
от стойността си. 
Лошите резултати 
на високотехноло-
гичните компании, 
листнати там, бяха 
причината  
за спада

индекс на деня

1.96
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9179.38 пункта

Стока на деня

1.69
▶ процента спечели цареви-
цата на борсата в Чикаго и 
достигна 167 USD/т

Слабото търсене в Китай срина цената на петрола
Цената на суровия пе-
трол слезе рязко под 74 
USD/б, след като прави-
телството на Китай обя-
ви официалните данни 
за търсенето на гориво 
през юли в страната. От 
тях става ясно, че спря-
мо юни търсенето на 
нефт е намаляло с 2.5% 
и от рекордните 36.74 
млн. т е паднало до 
35.82 млн. т. Измерено 
в барели, количеството 
се равнява на 8.47 млн. 
барела дневно. Това е 
ръст от 2.7% на годишна 
база, който обаче е далеч 
от двуцифреното уве-
личение през юни 2009 
спрямо юни 2010 г.

Според анализатори на 
водещата агенция за 
предоставяне на инфор-
мация за енергийния и 
металния пазар Platts 
рязкото понижение при 
търсенето на петрол в 
Китай през юли 2010 
г. е ясна индикация, че 
мерките на Пекин за ох-
лаждане на икономиката 
имат ефект. Според тях 
свиването на индустри-
алното производство и 
намаляването на креди-

си на икономическо 
забавяне. Според офици-
алните данни през юли 
рафинериите в най-мно-
голюдната държава са 
изпомпали 35.28 млн. т 
нефт, което се равнява на 
8.34 млн. барела дневно. 
Този резултат е с 0.2% 
по-нисък от юнския, 

когато са били извадени 
35.35 млн. т нефт. 
Вносът на петролни 
продукти през юли 2010 
също е намалял с 23% 
до 3.14 млн. т спрямо 
година по-рано и с близо 
14% спрямо юни 2010 г., 
когато са били извадени 
3.64 млн. т. 

За първите седем месе-
ца на 2010 г. търсенето 
на петрол в Китай се 
е увеличило с 11.4% 
спрямо същия период на 
2009 г. От януари досега 
общото потребление 
в страната е стигнало 
246.63 млн. т, което се 
равнява на 8.53 млн. 

барела дневно.
На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на суровия 
петрол за декември се 
търгуваха при 73.82  
USD/б, което е пониже-
ние с 1.27%. При сорта 
Брент за същия период 
също беше отчетен спад 
от 1.38% до 74.26 USD/б.

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
суровия петрол 
за декември се 
търгуваха при 
73.82 USD/б, което е 
понижение с 1.27%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ понижението при търсенето в Китай идва като функция от слабото индустриално производство и намале-
ното кредитиране в страната  Снимки bloomberg

Джордж Сорос придоби 4%  
от Bombay Stock Exchange

На последната 
сесия главният 

индийски индекс 
BSE Sensex Index 
загуби 0.29% от 
стойността си и 
затвори при  
18 401.82 пункта

Георги Георгиев  
ggeorgiev@pari.bg

▶ американският милиардер е придобил четирите  
процента за 35 млн. USD

Американският фи-
нансист и милиардер 
Джордж Сорос е придо-
бил 4% от Мумбайската 
фондова борса (Bombay 
Stock Exchange) от ду-
байския държавен фонд 
Dubai Financial, съобщи 
говорител на индийската 
борса днес, цитиран от 
Dow Jones Newswires. 
Сорос е купил дела чрез 
своя хедж фонд Quantum, 
допълни говорителят, 
без да предоставя повече 
подробности.
Според анонимен източ-

Еврото достигна 
едномесечно дъно 
В петък еврото дос-
тигна едномесечен 
минимум срещу щатския 
долар и се котираше 
за 1.2677 EUR/USD. 
Понижението е с повече 
от 1%, а причина за 
него стана намекът от 
страна на представи-
тел на Европейската 
централна банка (ЕЦБ), 
че не предстои затягане 
на монетарната поли-
тика на банката поне до 
следващата година. Това 
означава, че крехкото 
икономическо възстано-
вяване на еврозоната все 
още се нуждае от изкуст-
вено стимулиране.

Членът на управи-
телния съвет на ЕЦБ 
Аксел Вебер също така 
заяви, че няма да бъде 
уместно да се променя 
политиката за отпускане 
на неограничени заеми 
на търговските банки от 
страна на централната 
банка. Той подчерта, че е 
твърде рано да се говори 
за излизане от икономи-
ческата криза.
Мрачните перспективи 

На последната 
сесия еврото 

се търгуваше с 
понижение от 1.18% 
до 1.2677 EUR/USD

пред американската ико-
номика и слабите мак-
роикономически данни 
засилиха притесненията 
за забавяне на светов-
ното икономическо 
възстановяване, отблъск-
вайки инвеститорите от 
високорисковите валути 
за сметка на сигурните 
долар, йена и швейцар-
ски франк.

Според анализаторите 
на BNP Paribas еврото 
ще продължи спада си 
срещу щатския долар до 
1.2490 EUR/USD. В на-
чалото на американската 
търговия в петък единна-
та валута се търгуваше 
на 1.27 долара срещу 
зелените пари.

Царевицата 
добави 5 
USD към 

стойността си на 
последната борсова 
сесия. След поевти-
няването на зърното, 
започнало на 6 ав-
густ, сега се наблю-
дава положителна 
корекция  
на цената

Станислав пондев, 
„Логос-Тм”

тирането при жилищ-
ния пазар са довели до 
неизбежното понижение 
при търсенето на гориво. 
Очакванията на Platts за 
потреблението в бъдеще 
не са много „розови” и 
зависят изцяло от това 
дали Китай ще продъл-
жи да следва политиката 

ник Сорос е платил по 
380 рупии (8.15 USD) за 
една акция, което оценява 
най-старата борса в Азия 
на около 850 млн. USD. 
Сумата, която милиарде-
рът е платил за четирите 
процента, се равнява на 
35 млн. USD.

Информация за инте-
реса на Сорос към дял 
от индийската борса се 
появи още през март, 
като тогава стана ясно, че 
кандидат-купувач е също 
филантропът Джордж 
Кайзер. Впоследствие 
стана известно, че Сорос 
е в напреднали преговори 
за закупуване на дела от 
4%, за който е готов да 
заплати 40 млн. USD.
BSE е създадена през 
1875 г. и на нея са листна-
ти над 4900 компании. 
Индийското законодател-
ство ограничава дяловете 
на чуждестранни инвес-
титори от местни борси 
до не повече от 5%. Сред 
другите чуждестранни 
акционери в борсата 

в Мумбай са Deutsche 
Boerse и Singapore Stock 
Exchange, които държат 
по 5%.
На последната сесия 

главният индийски 
индекс BSE Sensex Index 
загуби 0.29% от стой-
ността си и затвори при 
18 401.82 пункта.

Злато
USD/тр.у.
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Прогнозата за 
икономически растеж 
в еврозоната се очаква 
да бъде повишена

Европейската централна 
банка (ЕЦБ) трябва да про-
дължи да подкрепя ликвид-
ността на банките до края на 
годината, преди да вземе ре-
шение дали да прекрати мер-
ките за спешно финансиране 
през първото тримесечие на 
2011 г. Това каза членът на 
съвета на ЕЦБ Аксел Вебер 
пред Bloomberg. Ясно е оба-
че, че банката трябва да се 
ориентира към процедура по 
нормализиране на пазара. В 
момента няма инфлационни 
рискове и лихвите може да 
останат ниски още известно 
време, посочи той.

Анализатори обаче наме-
риха изказването на Вебер 
за прекалено предпазливо. 
Очакванията бяха централ-
ната банка да започне да 
оттегля мерките доста по-
рано. Коментарът на Вебер 
беше изтълкуван негативно 
и от пазара и еврото поевти-
ня с повече от половин цент 
в петък.

Смяна на плановете
Засилването на финансо-
вата криза в Европа през 
май накара ЕЦБ да отложи 
прекратяването на помо-
щта за банките и отново да 
въведе някои инструменти, 
като неограничените три-
месечни кредити. Според 
Вебер би било разумно да се 
запази обемът на рефинан-
сирането, което се разпре-
деля на седмична, месечна 
и тримесечна база до края 
на годината. Обикновено 

резултатите от тези аукци-
они се очакват с известни 
притеснения за ликвидност-
та на континента.

Малко по-далече
Като цяло идеите на Вебер 
отиват малко по-далече от 
плановете на Трише. Ка-
то основен елемент на по-
мощната политика на ЕЦБ 
председателят й се ангажира 
да осигурява неограничено 
количество седмични заеми 
до 12 октомври и неогра-
ничени тримесечни заеми 
до края на септември. Не е 
ясно обаче каква политика 
ще следва банката след това. 
Отпускането на шестмесеч-
ни кредити трябва да спре, 
тъй като не би било разумно 
да се продължава с толкова 
дългосрочни операции, смя-
та Вебер. Дали политиката 
на подкрепа ще бъде пре-
кратена отново, зависи от 
“здравето на финансовата и 
банковата система”, посочи 
той.

По-уверена
Въпреки всичко комента-
рите на Вебер показват, че 
ЕЦБ става все по-уверена, че 
еврозоната се справя с дъл-
говата криза, след като Гер-
мания помогна на региона 
да отбележи най-големия 
си икономически растеж от 
четири години насам през 
второто тримесечие. Герман-
ската икономика нарасна с 
2.2% спрямо първите три 
месеца на годината, което 
помогна на еврозоната да 
отчете увеличение от 1% 
за периода април - юни. За 
разлика от Европа Федерал-
ният резерв на САЩ беше 
принуден по-рано този ме-

 Кризата още не е свършила, но картината днес е много по-оптимистична, смята 
Аксел Вебер
▶

ЕЦБ ще подкрепя ликвидността 
на банките поне до края на 2010 г.

сец да обяви нови мерки за 
подкрепа на американската 
икономика. 

Повишени очаквания
Нещо повече, според Вебер 
ЕЦБ най-вероятно ще пови-
ши прогнозата си за растеж 
следващия месец, след като 
най-голямата икономика на 
континента ревизира очаква-
нията си. Миналата седмица 
Бундесбанк обяви, че БВП 
на страната ще нарасне с 3% 
през 2010 г. вместо с пред-
вижданите по-рано 1.9%.
“Тъй като резултатите за вто-
рото тримесечие изпрева-
риха очакванията ни, прог-
нозата за еврозоната също 
вероятно ще бъде повишена 
заради данните от Герма-
ния”, каза Вебер. Ревизията 
за целия регион все пак ще 
бъде по-умерена заради по-
слабия растеж в някои пери-
ферни европейски страни, 
добави той. През юни ЕЦБ 
прогнозира растеж от 1% в 
еврозоната за 2010 и 1.2% 
за 2011 г. 

Лихвена политика
Няма признаци на инфла-
ция, така че основната лихва 
на ЕЦБ вероятно ще бъде 
запазена на рекордно ниско-
то ниво от 1% още известно 
време, посочи Вебер. “Тъй 
като инфлационните риско-
ве остават незначителни в 
средносрочен план, това оз-
начава, че лихвената поли-
тика няма да бъде затягана 
засега”, обясни той. Според 
него лихвите в момента са 
адекватни.

За кризата
Рано е да се обявява краят 
на кризата, смята Вебер. “В 

момента сме в четвъртата 
година от кризата и пазарите 
все още са нестабилни”, каза 
той. Разочароващите новини, 
които идват от някои ново-
възникващи пазари и САЩ, 
засилват несигурността на 
финансовите пазари, а по-
бавният световен растеж ще 
се отрази на възстановяване-
то на Европа. Според Вебер 
обаче ситуацията не е толко-
ва страшна и не се очертават 
някакви сериозни пробле-
ми. “Възстановяването ще 
продължи. В крайна сметка 
картината изглежда много 
по-оптимистична, отколкото 
преди година”, смята той.

О Б Щ И Н А  -  П Л Е В Е Н
	

На	основание	Решение	№	1020	от	29.07.2010	г.	на	Общински	съвет	–	Плевен,	

ОБЯВЯВА:
Публичен	търг	с	явно	наддаване	за	продажба	на	общинското	участие	в	търговско	дружество		

“Автобусни	превози”	АД	-	гр.	Плевен,		по		реда		на		Наредбата		за		търговете		и		конкурсите		при	начална		
тръжна			цена	в	размер	на 2 600 000 лв.	и	стъпка	на	наддаване	130 000 лв.	при	следните	условия:

1.Тръжна	документация	за	участие	се	получава	в	Център	за	административно	обслужване	на	
Община	Плевен,	пл.	“Възраждане”	№	4	срещу	документ	за	платена	такса	в	размер	на	240	лева	с	
ДДС	или	с	платежно	нареждане	по	сметка		IBAN	BG31	UNCR	9660	3211	9710	16,	BIC	UNCRBGSF,	Код	на	
плащане	44	7000	в	УниКредит	Булбанк,	клон	-	гр.Плевен,	всеки	работен	ден		до	16,30	часа,	в	срок	
до	02.09.2010 год.	

2.Предложения	за	допускане	и	участие	в	търга	да	се	подават	в	запечатан	непрозрачен	плик	в	
Център	за	административно	обслужване		на	Община	Плевен,	в	срок	до	17,30	часа	до 07.09.2010	год.	

3.В	срок	до	13.09.2010 год.,	допуснатите	до	участие	в	търга	кандидати	могат	да	получат	
информационен	меморандум	в	Център	за	административно	обслужване	на	Общината,	за	което	
им	се	издава	сертификат	за	регистрация.

4.Определя	депозит	за	участие	в	търга	в	размер	на		260	000		лв.	и	краен	срок	за	внасянето	му	
до	16	часа	до	20.09.2010	год.,	чрез	превод	по	банкова	сметка,	посочена	в	тръжната	документация.

5.В	срок	до	17,30	часа	на	20.09.2010	год.,	кандидатите	получили	сертификат	за	регистрация	
могат	да	подават	предложения	за	участие	в	търга,	съдържащи	документите	посочени	в	
тръжната	документация.

6.Търгът	да	се	проведе	от	10,00	часа		на	21.09.2010	год.	в	Актовата	зала	на	Община	Плевен	на
I	етаж,	пл.”Възраждане”	№	2,	гр.	Плевен.	
За	допълнителна	информация:	Община	Плевен,	стая	№	8,	отдел	“ОПКП”,		тел./факс 064/881 296
Пълният текст на решението е публикувано в “Държавен вестник” брой № 65 от 

20.08.2010 год. и на сайта на Община – Плевен – www.pleven.bg.

О Б Щ И Н А  -  П Л Е В Е Н
	

На	основание	Решение	№	1030	от	29.07.2010	г.	на	Общински	съвет	–	Плевен,	

ОБЯВЯВА:
Публичен	търг	с	явно	наддаване	за	продажба	на	общинското	участие	в	търговско	дружество		

“ДКЦ-І-Плевен”	ЕООД	-	гр.	Плевен,		по		реда		на		Наредбата		за		търговете		и		конкурсите		при	
начална		тръжна			цена	в	размер	на	 700 000 лв.	и	стъпка	на	наддаване	50	000	лв.	при	следните	условия:

1.Тръжна	документация	за	участие	се	получава	в	Център	за	административно	обслужване	на	
Община	Плевен,	пл.	“Възраждане”	№	4	срещу	документ	за	платена	такса	в	размер	на	240	лева	с	
ДДС	или	с	платежно	нареждане	по	сметка		IBAN	BG31	UNCR	9660	3211	9710	16,	BIC	UNCRBGSF,	Код	на	
плащане	44	7000	в	УниКредит	Булбанк,	клон	-	гр.Плевен,	всеки	работен	ден		до	16,30	часа,	в	срок	
до	09.09.2010	год.	

2.Предложения	за	допускане	и	участие	в	търга	да	се	подават	в	запечатан	непрозрачен	плик	в	
Център	за	административно	обслужване		на	Община	Плевен,	в	срок	до	17,30	часа	до 14.09.2010 год.	

3.В	срок	до	23.09.2010	год.,	допуснатите	до	участие	в	търга	кандидати	могат	да	получат	
информационен	меморандум	в	Център	за	административно	обслужване	на	Общината,	за	което	
им	се	издава	сертификат	за	регистрация.

4.Определя	депозит	за	участие	в	търга	в	размер	на		70	000		лв.	и	краен	срок	за	внасянето	му	до	
16	часа	до	27.09.2010	год.,	чрез	превод	по	банкова	сметка,	посочена	в	тръжната	документация.

5.В	срок	до	17,30	часа	на 27.09.2010	год.,	кандидатите	получили	сертификат	за	регистрация	
могат	да	подават	предложения	за	участие	в	търга,	съдържащи	документите	посочени	в	
тръжната	документация.

6.Търгът	да	се	проведе	от	10,00	часа		на	28.09.2010 год.	в	Актовата	зала	на	Община	Плевен	на	
I	етаж,	пл.”Възраждане”	№	2,	гр.	Плевен.	

							За	допълнителна	информация:	Община	Плевен,	стая	№	8,	отдел	“ОПКП”,		тел./факс 064/881 296
Пълният текст на решението е публикувано в “Държавен вестник” брой № 65 от 20.08.2010 

год. и на сайта на Община – Плевен – www.pleven.bg.

О Б Щ И Н А - П Л Е В Е Н
на	основание	Решения	№		1018,	№	1028,	№	1029,	№	1031	и		№	1032	от	29.07.2010	год.	на	Общински	съвет	

–	Плевен,
 ОБЯВЯВА

НОВИ	ПУБЛИЧНИ		ТЪРГОВЕ		С		ЯВНО		НАДДАВАНЕ
за	продажба	на	следните	общински	имоти:	

№ ОБЕКТИ Начална
тръжна 

цена
/лв./

без ДДС

Стъпка
на 

надда-
ване
/лв./

Депозит
за 

участие
/лв./

Срок за 
закупуване
документа-
ция и цена

/до/лв./
с ДДС

Срок за 
подаване 

на пред
ложения 

/до/

Дата и час
на

провеж-
дане

1 Обект с идент.
56722.660.302.3.34
застр пл.15,41кв.
м.
ул.П.Р. Славейков
№30, вх.В, ет.

6 000 500 600 І търг
14.09.10 г.

120 лв.

ІІ търг
14.10.10 г.

120 лв.

20.09.10 г.

19.10.10 г.

23.09.10 г.
13,30 часа

23.10.10 г.
13,30 часа

2 Помещение –  с 
идентификатор 
56722.660.857.5.12,
застр. пл. 20 
кв. м.
бул.“Хр. Ботев” 
48 
УПИ ХVІІ, кв.199

23 000 2 000 2 300 І търг
17.09.10 г.

120 лв.

ІІ търг
18.10.10 г.

120 лв.

23.09.10 г.

22.10.10 г.

27.09.10 г.
10,00 часа

25.10.10 г.
10,00 часа

3 Помещение –  с 
идентификатор 
56722.660.857.5.13,
застр. пл. 36 кв. м.
бул.“Хр. Ботев” 
48 
УПИ ХVІІ, кв.199

56 000 5 000 5 600 І търг
17.09.10 г.

180 лв.

ІІ търг
18.10.10 г.

180 лв.

23.09.10 г.

22.10.10 г.

27.09.10 г.
13,30 часа

25.10.10 г.
13,30 часа

4 Фурна на един 
етаж със застр. 
пл.173,00 кв.м. 
Парц. ІV, кв.53
с. Николаево

30 000 2 000 3 000 І търг
20.09.10 г.

120 лв.

ІІ търг
20.10.10 г.

120 лв.

27.09.10 г.

25.10.10 г.

28.09.10 г.
10,00 часа

28.10.10 г.
10,00 часа

5 Сграда – клуб с 
идн. 56722.654.3.20
застр. пл.71 кв.м.
ж.к.Сторгозия
до бл.94

42 000 3 000 4 200 І търг
20.09.10 г.

120 лв.

ІІ търг
20.10.10 г.

120 лв.

27.09.10 г.

25.10.10 г.

28.09.10 г.
13,30 часа

28.10.10 г.
13,30 часа

Тръжни	документации	за	участие	се	закупуват	от	център	за	административно	обслужване		
на	Община	Плевен	всеки	работен	ден	до	16.30	ч.,	до	посочените	срокове	за	закупуване.

Депозитите	за	участие	се	внасят	по	банкова	сметка	IBAN	BG43	UNCR	9660	3311	9710	10,	BIC	
UNCRBGSF	в	УниКредит	Булбанк,	клон	Плевен.

За справки: Община Плевен, стая № 8, тел. 881 296; 
Пълният текст на посочените решения са публикувани в “Държавен вестник” брой № 

65 от 20.08.2010 год. и на сайта на Община – Плевен - www.pleven.bg.

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

За допълнителна информация  и заявки: тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66	лв./колон	мм/	без	ДДС

Срок за подаване на заявките:	до	11	ч.	в	
деня	преди	публикация

Търгове,	конкурси,	Корпоративни		промени,	Покани	
за	обществени		поръчки,	Търгови	предложения	Изменения	по	наредби,	

Процедури		по	приватизация,	Уведомления	и		други	обяви		от	частната		и	
държавната	сфера

КОРПОРАТИВНИ СъОБЩЕНИЯ И ОБЯВИ 
НА ДъРжАВНИ ИНСТИТУЦИИ
КОРПОРАТИВНИ СъОБЩЕНИЯ И ОБЯВИ 
НА ДъРжАВНИ ИНСТИТУЦИИ

Визия
Вебер като 
кандидат за 
поста на Трише 

Президентът на Бун-
десбанк Аксел Вебер се 
спряга като най-веро-
ятния наследник на 
сегашния председател 
на ЕЦБ Жан-Клод Трише, 
чийто мандат изтича 
догодина.

Не е задължително да 
си дипломат, за да пое-
меш тази длъжност. 

▶

▶

Важно е обаче да имаш 
ясна визия, каза Вебер 
на въпрос на Bloomberg 
дали е достатъч-
но дипломатичен за 
поста. 

Ръководителят на 
германската централ-
на банка влезе в пряк 
конфликт с управител-
ния съвет на ЕЦБ през 
май, като се противо-
постави на плановете 
за покупка на държавни 
облигации като част 
от плана за справяне 
с гръцката финансова 
криза.

▶

СНимКА BloomBerg
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Нова рейтингова система на 
висшите училища в България 
подготвя Министерството 
на образованието, младежта 
и науката (МОМН). Наби-
рането на експерти за из-
готвянето на методологията 
започна още през август м.г., 
а в момента електронната 
платформа с критерии се до-
вършва от избраните специа-
листи. Системата е насочена 
предимно към кандидат-сту-
дентите, но също така към 
работодатели, изследовате-
ли, ръководители на науч-
ни институции и политици, 
обяснява председателят на 
Националното представител-
ство на студентските съвети 
в България (НПСС) Петър 
Чаушев. 

Критериите
Системата ще оценява вис-
шите училища на базата на 
критерии, измерващи качест-
вото на професионалните 
направления. Всеки студент 
сам ще подава в платфор-
мата показателите, които го 
интересуват. Например един 
от възможните фактори е 
географско положение, чрез 
който се пресяват възмож-
но най-близките до мястото 
на живеене вузове. Следват 
по-комплексни оценки ка-
то образователен процес и 
качество на обучението по 
съответната специалност - в 
този показател влиза напри-
мер качеството на препода-
вателите според брой публи-
кувани научни трудове, брой 
позовавания в международ-
ната литература и присъдени 
престижни награди като Но-
беловия приз. Пресяването 
ще е възможно и на база 
материална и спортна база 

студенти и докторанти. Този 
модел раздува университе-
тите, обяснява Чаушев. Съз-
дават се нови специалности 
само и само да се увеличи 
субсидията. Още повече че 
така се поощрява и порочна-
та практика да не се допуска 

Студентите 
се нуждаят от 

повече информация 
за университетите, 
в които кандидат-
стват. Новата рей-
тингова система ще 
постави български-
те висши училища в 
конкурентна среда

петър Чаушев, 
председател на Националното 

представителство на студентски-
те съвети в България

Европа подготвя класация на световните университети
Новата рейтингова 
система ще сравнява 
вузовете по ключови 
критерии

До май 2011 г. Европа съ-
що ще има своя официална 
класация на най-добрите 
университети в света. Ре-
шението е реакция срещу 
слабото присъствие на ву-
зове от Стария континент 
в глобалните подрежда-
ния, изготвяни предимно 
от САЩ. Образователните 
дейци от ЕС се опасяват, че 
международните класации 
не са базирани на критерии, 
даващи реална и справедли-
ва оценка на висшите учеб-
ни заведения от различни 
страни. Затова по поръчка на 
Европейската комисия Евро-
пейската мрежа за оценка 
на висшето образование и 
научноизследователската 

дейност (CHEPRA) вече е 
готова с бета-версия на елек-
тронната платформа (www.
u-map.eu). На нея ще може 
да се съставят интерактивни 
сравнителни класации на 
световни университети по 
избрани критерии. 

Методология
Методологията компенсира 
пропуските в съществува-
щите класации, като взима 
предвид “лингвистичния, 
културен, икономически и 
исторически контекст на 
оценяваните вузове”. Ком-
плексната класификация 
се базира на Берлинските 
принципи за класиране на 
висшите образователни 
институции, разработени и 
прилагани от Центъра за раз-
витието на висшето образо-
вание в Германия (CHE) при 
германските вузове. Идеята 
е да се сравняват единствено 

университети, които се до-
ближават в своите стратегии 
и приоритетни области. Така 
към кандидат-студентите ще 
се подава полезна и смисле-
на информация.

интерактивност
Целта на общоевропейската 
класация е да предлага не таб-
лично подреждане, а възмож-
ност за интерактивност при 
сравняването на различни 
образователни компоненти. 
Те от своя страна  обхващат 
целия научен процес (качест-
во на обучението, отвореност 
към международен обмен и 
мобилност, материална база 
и т.н.) и възможностите за 
професионална реализация 
на абсолвентите (виж ин-
фографиката). По проекта 
работят организации от Гер-
мания, Холандия, Белгия и 
Франция. 

Марина Узунова

на съответното ВУЗ, както 
и според възможностите за 
международен обмен и ус-
ловията за научноизследо-
вателска дейност. 

пазарен принцип
Всъщност последният кри-
терий е част от усилията 
на образователното минис-
терство да върне “праве-
нето” на наука обратно в 
университетите. Първият 
етап от стимулирането на 
вузовете също да прегърнат 
идеята е именно новата рей-
тингова система. Резултатът 
ще е чисто пазарен - когато 
студентите имат нужната 
информация и класация, по 
която да направят избора си, 
това придава състезателен 
характер на учебните заве-
дения и създава конкурент-
на среда, обяснява Чаушев. 
Втората все още на проектно 
ниво стъпка е обвързването 
на държавното финансиране 
с критериите от рейтингова-
та система. В момента Зако-
нът за висшето образование 
разпорежда субсидиите от 
държавния бюджет да се от-
пускат съгласно броя приети 

изключването на слаби сту-
денти, за да не се изгубят 
средства, допълва Чаушев. 
От МОМН все още отказват 
информация за точния срок 
на пускане в действие и въз-
можността за обвързване с 
държавното финансиране на 
университетите.

Добра практика
Целта на рейтинговата сис-
тема е българските вузове 
да приемат нормалната ев-
ропейска практика на профи-
лиране в специалностите, в 
които са най-добри, пояснява 
Чаушев. Освен голямо улес-
нение за студентите това ще 
е огромен плюс и за вузо-
вете. Все пак университет, 
който се е фокусирал върху 
лидерство в една или две 
приоритетни области, има 
много по-добра разпознава-

Обмисля се обвързване на държавното финансиране с оценките на 
учебните заведения, а не с броя на студентите, както е в момента

Нова рейтингова система  
прави вузовете по-конкурентни

Рейтинг система
Рейтинговата система 

не е база за съставянето 
на национална класация 
на българските универси-
тети. 

Тя оценява професионал-
ните направления, т.е. 
специалностите, а не це-
лите вузове. 

Чрез платформата кан-
дидат-студентите ще за-
дават критерия, който ги 
интересува (например ме-

▶

▶

▶

дицина или право; научно-
изследователски условия; 
брой реализирали се кадри 
и т.н.) и ще получават под-
реждане на университети-
те по този показател. 

Комплексна национал-
на класация би могло да се 
изготви, но предвид огро-
мната разлика във вузове-
те единствените възмож-
ни критерии са процент 
реализирани студенти и 
среден доход, споделя Ча-
ушев.

▶

Научноизследователска дейност

Международен обмен
Профил на студентите

Практическо приложение на наученото

Качество на образованието и преподавателите

Участие в регионалното развитие

Интерактивната платформа ще сравнява световните университети 
по критерии от � основни категории

емост от друг, градящ имидж 
на “специалист по всичко”. 
Контролът ще се осъществя-
ва от МОМН, работодатели-
те и от самите студенти чрез 
социологически проучвания. 
Националният осигурителен 
институт също ще подава 

информация към МОМН за 
това колко от висшистите са 
наети и какво е средното им 
възнаграждение. Цялата тази 
информация ще се използва 
за редовното актуализиране 
на рейтингите. 

Марина  Узунова

Въвеждането на рейтинговата система е част от усилията на МоМН да върне науката обратно към  
университетите
▶

СНимКа Емилия КоСТадиНова
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По следите на една неновина

В търсене на поредната сензация в публичното простран-
ство се появи информацията, че столицата ще се сдобие с 
ново мото и символ. Според “новината” девизът на София 
се промени от “Расте, но не старее” на “София - мъдрост 
в действие”. А в символ на столицата се превърнаха чети-
рите различни религиозни институции, които се намират 
в центъра. Кметът на столицата Йорданка Фандъкова 
обаче опроверга нововъведенията. “Няма да променяме 
нито мотото, нито герба на столицата, а и според мен не 
е редно”, каза тя.
 
Грешна интерпретация
Стартирането на проекта за софийското лого съвпадна с 
представянето на плана на режисьора Съни Сънински, 
според когото центърът на столицата трябва да бъде 
представян с религиозните храмове. Православна и като-
лическа църква, джамия и синагога се намират на площ 
по-малко от един квадратен километър. Но уникалното е 
не само тяхното разположение, а фактът, че те са рабо-
тещи институции. Това е една от възможностите, които 
представят столицата пред света като привлекателна и 

различна туристическа дестинация. Девизът на проекта е 
“София - мъдрост в действие”. Погрешното представяне 
на логото на проекта остави публиката с идеята, че то ще 
бъде превърнато в символ на София. Това е само едно 
послание, което може да я символизира.

в полите на столицата
От началото на този туристически сезон общината 
предлага първия организиран пешеходен маршрут. Той 
включва 10 културни, архитектурни и исторически обек-
та в центъра на столицата. Туристическата обиколка е с 
продължителност около 2 часа и се организира два пъти 
в седмицата. Засега тази услуга е безплатна, защото е в 
ранен етап на развитие и цели да се проследи интересът на 
посетителите. За участие в разходката е необходимо предва-
рително записване в туристическия център към общината. 
През септември предстои да бъде отворен културно-инфор-
мационен център, който ще е първи по рода си. Той ще дава 
информация за всички събития, които ще се провеждат в 
столицата, както и за атрактивните туристически обекти. 
Другият проект, който подготвя общината, е създаването 

на маршрут, обединяващ 40 църкви и манастири, които се 
намират около София.

расте, но не старее
Гербът на столицата е създаден още през 1900 г. от студент 
по поръчка на Столичната община. Поводът е представяне-
то й на всемирното изложение в Париж през същата година. 
Той съчетава най-кратката история, която може да опише 
София. Нейният символ съдържа четирите основни турис-
тически ресурса. Това са изображението на св. София, реле-
фът на планината Витоша, изображение на Аполон, който 
символизира наличието на минерални извори, и облик на 
Улпия Сердика, която е пазителка на градовете. А лъвът е 
връзката на столичния символ с националния герб. 

Част от герба е станал и самият девиз - “Расте, но не 
старее”. Той става част от символиката на София 11 години 
след създаването на герба. Мотото се добавя по предло-
жение на кмета, който управлява по това време. “Тази 
традиция трябва да се уважава и да се спазва”, категорична 
е Фандъкова. 

николета Цветкова

София продължава да расте, но не старее. Мотото и символите  
на града няма да се променят

Цитат

 Йорданка Фандъкова, кмет на София

Число на деня

1.2
млн. лв. са постъплени-

ята от туристически 
такси за миналата година 
в община София

▶

София има уникалната възможност 
да бъде символ на етническа и 

религиозна толерантност, което е силно 
послание към света

Снимки БоБи Тошев
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